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Люди  

в сером

Ирина ХалИп
ОТКРЫТЫМ ТЕКСТОМ

Мы содержим огромную армию дармоедов, которые за 
наши деньги уничтожают плоды нашей работы и то, что 
нам дорого. Они вовсе не обязательно носят форму. Серое 
– это их образ жизни, высота полета мысли, степень свобо-
ды. У них две любимые фразы: «вы же сами все понимаете» 
и «работа у нас такая». Они отшатываются при виде книг, 
журналов, газет, фотографий. Все, что написано пером, 
кажется им взрывоопасным: возьмешь в руки книгу – а она 
взорвется и разнесет все вокруг, и твой мозг в первую оче-
редь. Или парнишка с бело-красно-белым флагом спрыгнет 
с фотографии и начнет размахивать этим флагом посреди 
красно-зеленого раздолья. Или цитата оппозиционного 
активиста в независимой газете вдруг зазвучит из дово-
енного, невесть откуда взявшегося на столбе репродуктора 
голосом Левитана, а вокруг того столба народ соберется – и 
давай крушить режим. Поэтому информационное поле в 
стране должно быть стерильным, как операционная: рези-
новые перчатки, искусственный свет, марлевые маски на 
лицах, чтобы не заразиться опасной бактерией свободы.

7 ноября, в последний день осенних каникул, мы с 
сыном возвращались из Литвы. В чемодане было пять 
экземпляров книги моего мужа Андрея Санникова 
«Белорусская «американка», или Выборы при диктатуре». 
Все – с дарственными надписями для наших друзей. Книги 
лежали в чемодане корешками внутрь. То есть снаружи не 
было видно ни автора, ни названия. И сотрудница тамож-
ни, проводившая досмотр багажа, увидела вовсе не книги 
Санникова. Она увидела просто книги и – окаменела: «А 
это у вас что такое?!» Просто книги, твердый переплет, 
суперобложка. Четыре экземпляра из польского тиража и 
один – из российского, выпущенного в Москве буквально 
неделю назад.

Дальше, как водится, механизм завертелся, как белка в 
колесе. Звонки, переговоры по рации, «отгоните машину 
вон туда, мы ее сейчас заблокируем», официальные визиты 
в мой багажник всех, кажется, кто был на смене в тот день, 
рассматривание фотографий в книге. И, конечно, непре-
менный тихий шелест-шепоток: «Вы только не подумайте 
чего… Мы ж со всей душой. Просто работа такая. Ну вы же 
сами все понимаете». Сами того не ведая, они цитировали 
книгу Андрея. Он в одной из глав пишет как раз об этом 
– как ему говорили «вы же сами все понимаете» десятки 
государственных карателей, от последнего вертухая в тюрь-
ме и до больших кагэбэшных начальников.

– Мы не можем допустить, чтобы вы перемещали эту 
книгу по территории Беларуси – сказал мне начальник 
отдела таможенного оформления и контроля. – Мы отправ-
ляем ее на экспертизу.

– А вот смотрите, одна из книг издана вообще в России. 
То есть в Таможенном союзе.

– Не все то, что дозволено в России, разрешено белору-
сам. Не обольщайтесь насчет Таможенного союза.

– А кто будет проводить экспертизу?
– Идеологи.
– А разве есть такая профессия? И где ей обучают, в 

каком ПТУ? А разряд присваивают?
– Наши идеологи… дайте вспомнить… ну, по образова-

нию они в основном историки.
Я себе представила экспертизу в исполнении белорус-

ских государственных историков. «Коллега, вы помните, 
прецеденты уже были. В Германии в 1933 году, в Китае в 
третьем веке до нашей эры, в Чили в 1973 году, в Иране в 
1946 году… Так что не будем изобретать велосипед. Ну что, 
пишем заключение?» «Конечно, пишем, коллега! Спасибо 
за экскурс».

Потом признанные не соответствующими государ-
ственной идеологии книги отправляются в КГБ, который в 
свою очередь обращается в суд с заявлением о признании 
их экстремистскими. Суд признает и выносит постанов-
ление об уничтожении. Сейчас, правда, уже ничего не 
сжигают – просто пускают под нож. Так уничтожали книгу 
Павла Северинца «Письма из леса» (Северинец – экстре-
мист? Держите меня семеро!), газету Анджея Писальника 
«Glos znad Niemna na uchodzstwie», книгу Павла Шеремета 
и Светланы Калинкиной «Случайный президент», альбом 
«Пресс-фото Беларуси-2011». Эдуарда Пальчиса и вовсе 
продержали в тюрьме больше десяти месяцев за «экстре-
мистские» записи в блоге.

А теперь представьте, сколько денег налогоплатель-
щиков уходит на оплату бездарно проведенного рабочего 
времени толп всевозможных людей в сером. Над одним 
экземпляром газеты, пятью одинаковыми книжками, парой 
десятков экземпляров фотоальбома «трудятся» тьмы, и 
тьмы, и тьмы. Таможенники, которые это все изымают, тра-
тят несколько часов на составление всех своих бессмыслен-
ных бумажек. Пара книг или газета на чужом языке попа-
лись в багаже – глядишь, и рабочий день прошел. Потом 
это все читают идеологи-эксперты – те, которые, по словам 
таможенников, историки. А это уже на всю рабочую неделю 
занятие, а то и на две. Составить заключение – еще неделя. 
То есть время от аванса до зарплаты тоже оплачиваем мы. 
Потом КГБ, плюс доставка. Вряд ли идеологи идут на почту 
и стоят в очереди в окошечко: нам бы тут бандерольку в 
КГБ отправить. Не-а, это фельдъегерская компетенция, 
не меньше. Потом кагэбэшники тоже читают. Не только 
заключение идеологов, но и книгу, разумеется. Или карточ-
ки в альбоме рассматривают. Потом свои заявления в суд 
пишут. Можно и месяц рабочего времени на это потратить. 
А потом еще и судьи долго и нудно «работают».

То есть мы с вами содержим огромную армию дармо-
едов, которые за наши деньги уничтожают плоды нашей 
работы или просто то, что нам дорого. А иногда и нашу 
собственную жизнь. Любой каприз за наши деньги. Я уже 
не говорю о тех, кто нас сажает. Толпа людей в сером при-
растает омоновцами, вертухаями, прокурорами, следовате-
лями. Иногда мне кажется, что их уже намного больше, чем 
народа в Беларуси. А размножаются они простым делени-
ем: так быстрее и проще.

«Хартия'97»
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…У яго і вадзіцельскага 
пасведчання не было
На гэтым здымку вы 

бачыце тое, што засталося 
ад аўтамабіля «Фальксваген 
Пасат».

Страшэнная аварыя 
здарылася ўчора раніцай 
на... вясковай вуліцы ў 
Камянецкім раёне. Можна 
толькі здагадвацца, на якой 
хуткасці мчаўся 20-гадо-
вы Яўген Панасюк. Дарэчы, 
у яго і вадзіцельскага па- 
сведчання не было: ён наогул 
яго ніколі не атрымліваў. Але 
гэта не перашкодзіла ліхачу 
ўзяць з сабой у паездку 
сябра-аднагодку. Абодва не 

былі прышпілены рамянямі 
бяспекі.

Інспектары ДАІ Брэсцкай 
вобласці засведчылі: 
«Аўтамабіль «Фальксваген 
Пасат» пры здзяйсненні 
манеўру абгону выехаў на 
паласу сустрэчнага руху, 
не справіўся з кіраваннем, 
здзейсніў наезд на плот, пас-
ля чаго ўрэзаўся ў дрэва. У 
выніку сутыкнення кіроўца і 
пасажыр 1996 года нараджэн-
ня загінулі на месцы ДТЗ». 
Адбылася трагедыя ў вёсцы 
Ставы Камянецкага раёна.

Ганна ГАНЧАРЫК.

Уладзімір аРлОЎ, пісьменнік:
«Я ўжо выпісаў «Народную Волю»  
на першае паўгоддзе 2017 года»

– Буду нешматслоўны. Я выпісваю “Народную Волю” 
таму, што яна – Народная. І таму што яна – Воля.

А яшчэ я згадаў словы старажытнага грэчаскага паэта 
Есіёда. Ён не быў падпісчыкам “Народнай Волі”,  

але аднойчы вельмі трапна сказаў:  
“Слова, якое паўтараецца ў народзе,  

не знікае бясследна”.
Як быццам пра нашу газету – 

“Народную Волю”!

ЗЕМЛЯКІ

Алег Навіцкі  
зноў ляціць у космас

Старт прызначаны на 17 лістапада.
Нагадаем, што першы 

раз наш зямляк, ураджэнец 
Чэрвеня Алег Навіцкі паляцеў 
у космас 23 кастрычніка 
2012 года. Камандзіроўка 
доўжылася амаль пяць 
месяцаў.

«Скафандр, у якім мы 
ляцім на караблі, важыць 
каля 12 кілаграмаў, – не так 
даўно распавядаў Алег Навіцкі 
журналістам. – А той, які 
прызначаны для працы ў 
адкрытым космасе, – больш за 
100 кілаграмаў. Але ва ўмовах 
бязважкасці такой груз не 
адчуваецца».

Касманаўты вяртаюцца 
на зямлю злёгку падрослымі. 
Аказваецца, у космасе яны 
растуць!

«З-за таго, што 
адсутнічае гравітацыя 
і на пазваночны слуп няма 
нагрузкі, цела выцягваецца, – 
распавядае Алег Навіцкі. – Я 
пасля першага палёту падрос 
на некалькі сантыметраў. 
Але пасля вяртання на Зямлю 
паступова ўсё вяртаецца ў 
ранейшы стан. Адчуванні, 
прама скажу, не з прыем-
ных – ные спіна. Наогул, у 

космасе парушаецца пра-
ца вестыбулярнага апара-
та, таму адразу пасля вяр-
тання цябе нясуць на руках 
альбо падтрымліваюць. У 
бязважкасці вельмі слабеюць 
сасуды, першы час усё плыве 
перад вачыма...»

25 красавіка гэтага года 
Алег Навіцкі другі раз стаў 
бацькам. Дачку назвалі 
Маргарытай.

“Дзяўчынку ўзяў на рукі 
праз 47 хвілін пасля яе нара-
джэння, – ганарыцца бацька. 
– Мы з жонкай заўсёды хацелі 
дваіх дзяцей».

Алег Навіцкі кажа, што 
сёння для поўнага шчасця яму 
не хапае толькі прыватнага 
дома і матацыкла.

«Я вырас у доме, таму хачу 
ўласны ўчастак, – кажа ён. – 
І добра, каб побач з лесам, – 
люблю сямейныя прагулкі на 
свежым паветры...»

Дарэчы, паведамляла-
ся, што па дамове арэнды 
касманаўту далі ўчастак 
зямлі ў “Драздах”: за 15 сотак 
Алег Навіцкі будзе плаціць 
340 рублёў у год. Пры гэтым 
сума не будзе індэксавацца.

ЦЫТАТА ДНЯ

аляксандр 
лУкашэнка:

– Рыхтуйцеся набраць сярэдні заробак у 
500 долараў у будучым годзе… Я не кажу, 

што павінны плаціць незаробленыя 
грошы. Ні ў якім разе. Інакш мы вернемся 
да таго, з чаго пачыналі два гады таму. 

Мы павінны стымуляваць, 
падштурхоўваць кіраўнікоў прыватных і 

дзяржаўных прадпрыемстваў да таго, 
каб мы да 500 долараў наблізіліся.

(Падчас рабочай паездкі ў Магілёўскую вобласць,  
14 лістапада 2016 г. )

ПАД ГРАДУСАМ

Гальфстрым нас сагрэе
Яшчэ сёння, 15 лістапада, у Беларусі захаваецца зімовае 

надвор’е. А з серады, кажуць сіноптыкі, на надвор’е ў краіне 
пачне ўплываць атлантычны цыклон, які нясе паветра, нагрэ-
тае Гальфстрымам. Адпаведна, пачне павышацца тэмпература 
паветра. Уначы 16 лістапада на захадзе краіны, а днём і ў цэн-
тральных раёнах чакаюцца кароткачасовыя ападкі – мокры снег, 
па захадзе з дажджом. Уначы тэмпература паветра чакаецца 
-6…+1ºС, удзень сіноптыкі абяцаюць -3…+3ºС.

У чацвер удзень тэмпература паветра падымецца яшчэ 
вышэй – будзе -1…+6ºС. Праўда, без ападкаў не абыдзецца: 
на большай частцы Беларусі чакаюцца кароткачасовыя ападкі 
– мокры снег, які пераходзіць у дождж. Дажджы чакаюцца і ў 
пятніцу, тэмпература – +1…+6ºС, па паўднёвым захадзе паветра 
прагрэецца да +8ºС.

НУ І НУ!

За што пенсіянера адправілі ў Навінкі?
Учора 80-гадовага Аляксандра Лапіцкага, якога раней Фрунзенскі  

раённы суд Мінска прызнаў вінаватым у паклёпе на прэзідэнта і іншых дзяржаўных чыноўнікаў, 
накіравалі на прымусовае лячэнне ў псіхіятрычную бальніцу.

Нагадаем, што рашэнне раённага 
суда было вынесена яшчэ ў красавіку 
гэтага года, але 17 кастрычніка была 
пададзена скарга ў парадку нагляду 
на імя старшыні Мінскага гарадскога 
суда.

“Мы прасілі прыпыніць уступлен-
не судовай пастановы ў сілу да таго 
часу, пакуль не будзе разгледжана гэтая 
скарга, – кажа праваабаронца Алег 
Волчак. – Але 14 лістапада пенсіянера 
забралі ў псіхіятрычную бальніцу, у 

якой чалавека могуць пратрымаць і 
год, і пяць гадоў. Дарэчы, магчыма, у 
бліжэйшы час Аляксандр Лапіцкі будзе 
прызнаны праваабарончай супольнасцю 
палітвязнем”.

Сяргей НІКАНОРАЎ.

ГУЧНАЯ СПРАВА

Мытнікаў будуць  
судзіць адкрыта

Пачынаюцца суды над 
ашмянскімі мытнікамі, якія 
ў складзе ўсёй змены былі 
затрыманы больш за паўгода 
таму. Тады КДБ паведамляла, 
што затрымана 19 чалавек. Па 
месцы жыхарства фігурантаў 
канфіскавана больш за  
2,2 мільёна долараў. Толькі ў 
начальніка змены пад ван-
най знайшлі 1 мільён 800 
тысяч долараў.

З часу затрымання яны 
знаходзяцца ў СІЗА на вуліцы 
Валадарскага ў Мінску. На 

гэты момант следчыя дзеянні 
скончаны, справы падсудных 
перадалі па розных мінскіх 
судах.

Так, у пятніцу 18 лістапада, 
паведамляе Радыё Свабода, 
у судзе Партызанскага 
раёна будзе разглядацца 
справа беларускамоўнага 
мытніка, краязнаўцы і 
завадатара культурнага 
жыцця на Астравеччыне 
Алеся Юркойця. Суд будзе  
адкрыты.

Ганна ГАНЧАРЫК.

РАЗбОР ПАЛёТАў

Аляксандр Хацкевіч 
працягне  

кіраваць камандай
Нагадаем, што ў мінулую 

нядзелю беларусы прайгралі ў 
гасцях зборнай Балгарыі (0:1) 
у матчы адбору на чэмпіянат 
свету 2018 года. Адразу пас-
ля гульні Хацкевіч і старшыня 
Беларускай федэрацыі футбо-
ла Сяргей Румас дамовіліся 

сустрэцца ў Мінску.
У выніку кіраўнік федэрацыі 

футбола вырашыў, што галоўны 
трэнер працягне кіраваць збор-
най падчас адборачнага цыкла. 
Кантракт Аляксандра Хацке-
віча разлічаны да лістапада 
2017 года.
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Напомним, что на референдум 
1996 года были вынесены вопросы о 
расширении полномочий президента 
и внесении изменений и дополнений в 
Конституцию.

14 ноября 1996 года председатель 
Центризбиркома Виктор Гончар провел 
пресс-конференцию, на которой сделал 
резонансное заявление о том, что не 
утвердит итоги референдума, если 
продолжится практика тотального 
нарушения законодательства.

Позже в программе “Герой дня” на 
российском телеканале НТВ Виктор 
Гончар заявил, что “в связи с многочис-
ленными нарушениями не подпишет 
итоговые документы по результатам 
референдума”.

Что было написано  
в указе об отставке 

Гончара?
УКАЗ
Президента Республики Беларусь
14 ноября 1996 г. №469 г.Минск
О Председателе 
Центральной комиссии
Республики Беларусь
по выборам и проведению
республиканских референдумов

В связи с политическими заявле-
ниями и действиями Председателя 
Центральной комиссии Республики 
Беларусь по выборам и проведе-
нию республиканских референдумов 
В.И.Гончара, направленными на срыв 
референдума (народного голосования) 
в Республике Беларусь, нарушающи-
ми конституционное право граждан 
на участие в референдуме (народном 
голосовании) и выходящими за пределы 
его должностных полномочий, а так-
же нарушением установленного ста-
тьей 20 Закона Республики Беларусь 
«О выборах депутатов Верховного 
Совета Республики Беларусь» поряд-
ка выдвижения В.И.Гончара в состав 
Центральной комиссии Республики 
Беларусь по выборам и проведению 
республиканских референдумов и в 
соответствии с пунктом 1 части 
первой статьи 100 Конституции 
Республики Беларусь ПОСТАНОВЛЯЮ:

1. Отстранить Гончара 
Виктора Иосифовича от должности 
Председателя Центральной комиссии 
Республики Беларусь по выборам и про-
ведению республиканских референду-
мов.

2. Возложить исполнение обязан-
ностей Председателя Центральной 
комиссии Республики Беларусь по 
выборам и проведению республи-
канских референдумов на члена ука-
занной комиссии Ермошину Лидию 
Михайловну.

3. Предложить Прокуратуре 
Республики Беларусь рассмотреть 
вопрос о привлечении к ответствен-
ности должностных лиц, виновных 
в нарушении порядка выдвижения 
В.И.Гончара в состав Центральной 
комиссии Республики Беларусь по выбо-
рам и проведению республиканских 
референдумов.

4. Настоящий Указ вступает в 
силу со дня его подписания.

Президент Республики Беларусь
 А.Лукашенко.

Какую позицию 
занял сам Гончар?
15 ноября председатель 

Центральной избирательной комиссии 
Беларуси Виктор Гончар дал интервью 
журналистам, которые с самого утра 
находились в здании Центризбиркома. 
По словам В.Гончара, указ президента 
о его отставке окончательно перечер-
кнул легитимность референдума.

Виктор Гончар был убежден, что 
готовится фальсификация результа-

тов референдума...
Лукашенко в одном из своих 

выступлений заявил, что с просьбой 
освободить Гончара от должности 
председателя ЦИК к нему обрати-
лись члены Центризбиркома. По сло-
вам В.Гончара, история с этим якобы 
существующим заявлением членов 
Центризбиркома во многом напо-
минает ему «знаменитое» письмо 110 
депутатов. Гончар заявил, что не знает, 
было ли такое заявление вообще, и 
если да, то сколько человек его под-
писали. При этом он подчеркнул, что 
каждый член Центризбиркома должен 
понимать, какая моральная, граждан-
ская и юридическая ответственность 
на него возложена.

Комментируя действия сотрудни-
ков ОМОНа, которые пытались пре-
пятствовать его проникновению в 
рабочий кабинет, В.Гончар отметил, 
что у него нет никаких претензий к 
рядовому составу. Все эти люди, по 
его выражению, являются «заложни-
ками системы».

Гончар также сообщил, что утром 
15 ноября у него состоялся телефон-
ный разговор с юридическим консуль-
тантом Бобруйского горисполкома 
госпожой Ермошиной, которая указом 
президента назначена на его место. 
Этот разговор, по словам В.Гончара, 
был безрезультатным.

Как захватывали 
власть

...Утром 15 ноября при входе в 
кабинет Гончара встречали омоновцы. 
Начальник управления охраны долж-
ностных лиц полковник Самохин уве-
домил председателя Центризбиркома, 
что у него имеется устное распоря-
жение не пускать Гончара в здание 
Центризбиркома. Причем Самохин 
ссылался на аналогичное распоряже-
ние начальника управления охраны 
президента полковника Тесовца. Не 
увидев никаких письменных распоря-
жений, Гончар прорвался в свой каби-
нет.

Делая заявление для прессы, он 
сказал: «Текст президентского указа 
меня меньше всего интересует. Я – 
должностное лицо и подчиняюсь зако-
нам, а не указам, которые изданы с 
превышением конституционных пол-
номочий».

Позже у Гончара состоялась 
телефонная беседа с председате-
лем Верховного Совета Семеном 
Шарецким, который настоятельно 
просил Гончара не покидать здание 
Центризбиркома. Но уже к часу дня 
здание было блокировано службой 
охраны президента, а Гончар – силой 
выдворен из кабинета.

Шарецкий, потребовавший пропу-
стить его в помещение ЦИК и оста-
новленный службой охраны, заявил: 
«В республике начался захват вла-
сти неконституционным путем. У 
Центризбиркома выставлена охрана 
неизвестно какими людьми. Вот для 
чего была создана служба безопасности 
президента – для захвата власти».

В тот же день председатель 

Конституционного суда Валерий 
Тихиня направил обращение 
А.Лукашенко, в котором отметил, что 
президент не имеет права освобождать 
и назначать председателя Центральной 
комиссии по выборам и проведению 
республиканских референдумов.

«В целях соблюдения конституци-
онной законности в стране рекомен-
дую Вам отменить свой указ в отно-
шении В.И.Гончара как изданный с 
превышением своих конституционных 

полномочий», – написал Тихиня.
Супруга Виктора Гончара не раз 

рассказывала прессе о том, каким 
принципиальным был ее муж. Вот как 
она вспоминала события тех дней.

“Гончар проехался по республике, по 
участкам, возвращается и говорит: в 
жизни не мог себе представить, что 
до такой степени может быть все 
запущено, – приводит слова Зинаиды 
Гончар в своей книге «Лукашенко» 
Александр Федута. – Они подтасуют 
тебе все что угодно, потому что ребя-
та сорвались с петель. Неужели люди 
не понимают, что за это придется 
нести ответственность? Ведь только 
сумасшедший может смотреть на это 
с закрытыми глазами.

Виктор возмущался тем, что в 
регионах уже поняли, что они должны 
сделать так, как скажут сверху, и 
поэтому, говорит, на все мои замеча-
ния, что выборы не будут признаны, 

что вы будете наказаны за подтасов-
ки, никто даже внимания не обращал».

«Фактически с этого пират-
ского нападения на Центризбирком 
в Беларуси начался государствен-
ный переворот, – писал в одной из 
своих публикаций доктор философ-
ских наук Вячеслав Оргиш. – На 
место насильственно отстранен-
ного законного председателя комис-
сии Виктора Гончара руководитель 
государства незаконно назначил 
Лидию Ермошину. Был изменен 
состав самой комиссии, в нее вошли 
лица, подобранные исключительно 
по принципу лояльности главному 
начальнику. Таким образом, исполни-
тельная власть сделала решающий 
шаг, которым был открыт путь 
к «элегантным победам» на после-
дующих выборах и референдумах в 
интересах авторитарной «верти-
кали»…»

7 лістапада камуністы 
ўскладалі кветкі да помніка 
Леніну на плошчы Незалежнасці 
ў Мінску. Сярод прыхільнікаў 
ідэй правадыра сусветнага 
пралетарыяту былі заўважаны 
студэнты. І гэта нягледзячы на 
холад і дождж.

Высветлілася, што хлопцы 
і дзяўчаты – з розных наву-
чальных устаноў сталіцы. 
Некаторыя шчыра прызналіся 
журналістам, што іх накіравалі 
на плошчу… “адпрацоўваць” 
прагулы. 

Я вырашыла патэлефана-
ваць у адміністрацыі некаторых 
ВНУ.

Першы званок – дэка-
ну факультэта фінансаў і 
банкаўскай справы Беларускага 
дзяржаўнага эканамічнага 
ўніверсіт эта Таццяне 
ЛЕАНОВІЧ:

– Вашы студэнты былі 
на мітынгу. Накіраваць іх 
туды было вашай уласнай 
ініцыятывай ці выконвалі 
нейкі загад зверху? 

– Гэта было распараджэн-
не ад нашага ўпраўлення па 
справах моладзі. Звычайна яны 
кажуць, колькі трэба чалавек 

накіраваць на мерапрыемства. 
Натуральна, перш за ўсё туды 
трапляюць тыя студэнты, 
якія з’яўляюцца заўзятымі 
прагульшчыкамі ці хочуць на 
выхадныя з’ездзіць дадому. 
Бывае, што некаторыя самі 
запісваюцца.

– Я не магу ўцяміць, 
пры чым тут Ленін? А калі 
нейкія мерапрыемствы 
будуць ладзіць іншыя партыі, 
напрыклад, Партыя БНФ 
ці Беларуская сацыял-дэма-
кратычная партыя, то на 
іх мітынгі таксама будуць 
накіроўваць студэнтаў? 
Дарэчы, прагульшчыкі вашы 
даволі сімпатычныя…

– Ну, дык яны не тое што 
зусім не ходзяць на заняткі. 
Бывае, што праспаў на пару, 
вось і пропуск. Ну, вінаваты, 
значыць, ідзі… Самі студэнты 
да гэтага ставяцца з гумарам.

Тэлефаную ва ўніверсітэцкае 
ўпраўленне выхаваўчай рабо-
ты з моладдзю ўніверсітэта. На 
провадзе намеснік кіраўніка 
ўпраўлення Дзяніс ВАСЬКОЎ.

– Дзяніс Мікалаевіч, 
хачу спытаць у вас наконт 
накіравання студэнтаў 

універсітэта на мерапрыем-
ства, звязанага з ускладан-
нем кветак да помніка Леніну. 
Ваша ВНУ – не вышэйшая  
партшкола КПСС, а 
Эканамічны ўніверсітэт…

– Я не буду адказваць на 
гэтае пытанне. Тэлефануйце 
кіраўніку…

Звязацца з кіраўніком 
у пр аўлення  Алена й 
РАМАНОВІЧ не ўдалося, яе 
тэлефон маўчаў. Магчыма, у яе 
былі важныя справы. Можа, 
рыхтавалася нейкая новая “раз-
нарадка”. 

У той халодны дажджлівы 
дзень на плошчы Незалежнасці 
былі і студэнты Універсітэта 
прадпрымальніцкай дзейнасці. 

Прарэктар па ідэалагічнай 
і выхаваўчай рабоце Ала 
БАРЧУК адразу адрэзала: “Не! 
Нашы студэнты нічога кепскага 
не зрабілі. Гэта ўсё правакацыя. 
Нічога такога не было. Гэта не 
нашы”. 

– Ды не хвалюйцеся вы 
так! Нічога страшнага не зда-
рылася. Ніхто помнік фар-
бай не абліў, нічога не зламаў, 
усе былі цвярозыя. Проста 
вашы студэнты, як і іншыя, 
прысутнічалі ў якасці масоўкі 
ўсё.

– Ну, схадзілі, і ўсё тут. 
Я сама ім прапанавала, і яны 
пайшлі. Што тут такога? 
Гэта ж гістарычная дата. 

– Але, каб прапанаваць 

некуды пайсці, трэба ведаць, 
дзе і калі будзе мерапрыем-
ства. 

– Я разумею, вы хочаце, каб 
я вам сказала, хто загадаў і ці 
была папера. Але я гэтага вам 
не скажу. Скажу толькі, што 
мы прапанавалі студэнтам, і 
яны схадзілі. 

– Студэнты казалі, што 
гэта было своеасаблівае пака-
ранне прагульшчыкам. 

– Ну, нічога ж кепскага не 
адбылося… Вы ведаеце, колькі 
зараз спакус для моладзі. Мы 
і бацькоўскія сходы праводзім. 
Для нас галоўнае, каб нашы сту-
дэнты нікуды не ўлезлі, каб усё 
было нармальна. 

Калі ў навучальных уста-

новах удалося атрымаць хоць 
якія адказы, то ў БРСМ дабіцца 
адказу на працягу трох дзён так 
і не ўдалося. 

Што да арганізатараў 
мітынгу, то іх можна зразу-
мець у імкненні надаць акцыі 
больш масавы выгляд. Бо, калі 
б не студэнты, не школьнікі 
ды прадстаўнікі афіцыйнага 
прафсаюза, то на плошчы 
былі б толькі некалькі членаў 
Камуністычнай партыі Беларусі 
ды паслы Кубы і В’етнама. А 
так юнакі і дзяўчаты, якія, дарэ-
чы, нарадзіліся ў суверэннай 
Беларусі, змаглі ўбачыць партрэ-
ты Леніна, Сталіна. Такое вось 
пакаранне для прагульшчыкаў. 

Любоў ЛУНЁВА.

Как известно, артист-
юморист, заместитель 
председателя Либерально-
демократической партии 
Евгений Крыжановский в 
очередной раз не прошел в 
парламент. Четыре года назад 
на выборах депутатов Палаты 
представителей пятого созыва 
за кандидата Крыжановского 
проголосовало 13% избирате-
лей, а нынешнюю парламент-
скую кампанию он закончил 
с еще худшим результатом 
– 10,9% голосов «за». И про-
играл популярный артист 
человеку непубличному и 
малоизвестному – начальни-
ку Полоцкого зонального узла 
электросвязи «Белтелеком»  
Андрею Юницыну.

В чем причина неу-
дач кандидата в депутаты 
Крыжановского? Белорусы 
не доверяют артисту-юмо-
ристу или, может, дело в его 
партийности: ЛДП, руко-
водимая отцом и сыном 
Гайдукевичами,  не вызывает 
симпатий и доверия у бело-
русов? Не думает ли юморист 
уйти из партии, которая ни 
в чем себя по-настоящему не 
проявила: слов и трескотни 
много, дел – мало.

Мы решили поинтересо-
ваться мнением самого арти-
ста.

– Евгений Анатольевич, 
как вы сами оцениваете 
участие в парламентских 
выборах? Почему снова 
проиграли?

– Это борьба. Понятно, 
что у каждого кандидата свои 
проценты, свои избиратели, 
свой электорат. Но у меня не 
хуже, чему у Клинтон.

– Но хуже, чем у 
Дорофеевой, которая вряд 
ли в народе популярнее 
вас…

– Ну вот так получи-
лось… Надо у народа и спро-
сить, почему и чем я ему не 
понравился.

– А сами анализировали 
почему? 

– Я, как Клинтон, был 
уверен в своей победе. 
Провел хорошую предвы-
борную кампанию. Но пути 
избирателей неисповедимы.

– А может, голоса и не 
считали? Еще до дня выбо-
ров журналисты «Нашей 
Нивы» составили список 
провластных кандидатов 
и предположили, что все 
они пройдут в парламент. 
Ошиблись буквально в 
четырех фамилиях….

– Это политика, были и 
такие прогнозы...

Я был уверен в своей 
победе. Но наши партийцы, 
которые были членами неко-
торых участковых комиссий, 
говорили, что на их участ-
ках победил мой соперник 
Юницын. На днях, к слову, 
выезжая из нашего офиса, 
а он находится в гостини-
це «Планета», я столкнулся 
с ним: он как иногородний 
депутат сейчас живет в этой 

гостинице. Пожали друг дру-
гу руки. Это была наша пер-
вая встреча после выборов.

– Так, может, причина 
ваших неудач в вашей пар-
тийности?

– Я баллотировался в 
этом году не в Минске, а в 
далеком Полоцком сельском 
округе. И там Либерально-
демократическую партию 
люди позиционировали как 
оппозиционную партию. Не 
раз на встречах с избирате-
лями я слышал недовольные 
выкрики с мест: «Вы оппо-
зиция, вы против власти!» 
Не исключаю, что на данном 
округе люди придерживались 
мнения, что лучше власть, 
чем оппозиция.

– Почему вы в ЛДП? Не 
раз приходилось слышать 
мнение: мол, зачем извест-
ному артисту членство в 
такой сомнительной пар-
тии, этим он только себя 
компрометирует, теряет 
свой авторитет?..

– Я считаю, что каждый 
выбирает то, что ему нра-
вится... Я вообще сторонник 
партийной системы. Мне 
кажется, чем больше будет 
в стране партий самых раз-
ных направленностей, тем 
лучше будет для граждан-
ского общества. Страна тог-
да по-настоящему станет 
демократической. Люди, ког-
да объединены одной идеей, 
подвижны, целеустремлен-
ны, действенны. 

– Евгений Анатольевич, 
во время предвыборной 
кампании, к слову, выяс-
нилось, что вы неплохо 
зарабатываете: 390 милли-
онов неденоминированных 
рублей за прошлый год. И, 
судя по всему, это доход не 
только от творческой дея-
тельности – вы владелец 
трети уставного фонда ООО 
«Граф Полиграфф». Это что 
за предприятие?

– Это не предприятие – 
это мыльный пузырь. Когда-
то мне предложили стать 
соучредителем этого ООО, 
но ничего не получилось. 
Мы не провели ни одной 
финансовой операции, и 
налоговая потребовала пред-
приятие закрыть. Но дирек-
тор – гражданин Украины из 
Донецка – исчез куда-то, но 
предприятие не закрыл. На 
бумаге оно есть, а де-факто 
– нет. Но я считаюсь владель-
цем трети уставного фонда 
и должен это указывать в 
декларации о доходах. 

Все, что я зарабатываю, 
– это театр «Христофор», 
гастроли, поездки, съемки. 

– А семья как относится к 
такой занятости – плотный 

творческий график плюс 
партийные дела? Кстати, вы 
улучшили свои жилищные 
условия? Помнится, со сво-
ей пятой женой вы жили в 
маленькой однокомнатной 
квартирке и она, к слову, 
указана в вашей декларации 
о доходах и имуществе?

– В этом и есть стимул 
жизни – не сидеть на месте, 
идти вперед, не ограничи-
ваться только творческой 
деятельностью, от которой 
получаю огромное удоволь-
ствие, но и участвовать в 
общественно-политической 
жизни страны. А что касает-
ся квартиры… Сейчас у меня 
трехкомнатная, но не все так 
просто. С нами живет моя 
мама-инвалид, после смерти 
отца я забрал ее к себе. Кому, 
как не детям, ухаживать за 
больными и престарелыми 
родителями?! Жена, конеч-
но, помогает. Дочери млад-
шей уже 7 лет. Так что жизнь 
течет. Стареть не хочется. 
Мне уже 61 год, но чувствую 
себя молодым, бодрым, глав-
ное – в зеркало не смотреть-
ся…

Есть цели, которых надо 
добиваться. И если говорить 

от имени зампредседателя 
партии, то, на мой взгляд, 
главная задача сейчас – это 
добиваться выборов в парла-
мент по партийным спискам. 
Это первый путь к граждан-
ской демократии. Если такие 
изменения в Избирательном 
кодексе появятся, вот уви-
дите, как заработают наши 
партии! И не только в пред-
выборные кампании, а 
постоянно. А это польза для 
людей, потому что они будут 
бороться с бюрократией, с 
недобросовестными чинов-
никами, помогать людям, 
чтобы те голосовали за их 
партии. У каждой партии 
появится свой орган – газета, 
радио. Жизнь в стране забур-
лит, как это сегодня есть во 
всем мире. 

– Может, сначала нуж-
но добиваться прозрачного 
подсчета голосов и присут-
ствия в участковых комис-
сиях представителей всех 
партий?

– Этого тоже надо доби-
ваться. И, на мой взгляд, пар-
тийная система в парламенте 
тоже будет этому способ-
ствовать. 

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ. 
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НУ І НУ!

Прагульшчыкаў 
пакаралі… 

Леніным

ПРАВЫ ЧАЛАВЕКА

Тамары Сяргей забаранілі садзіцца за руль

Вось бы так наша судо-
вая сістэма змагалася са 
злоснымі неплацельшчыкамі 
аліментаў або несумленнымі 

працадаўцамі, якія па рашэнні 
суда абавязаны выплаціць 
даўгі па зарплаце сваім былым 
работнікам, але не робяць 

гэтага! Але гэта значна скла-
даней, і тыя неплацельшчыкі 
– людзі ціхія, маўчаць, толькі 
б іх не чапалі. А тут права-
абаронца Сяргей! Яна ж кож-
нае рашэнне праваахоўнікаў 
аспрэчвае па законе, паказва-
ючы, што ён у нас не проста 
“как дышло”, а мае выразную 
скіраванасць: закрыць  рот 
таму, хто не маўчыць і спрабуе 
вывесці на чыстую ваду саміх 
жа праваахоўнікаў, калі тыя  
парушаюць законы.

Як пісала раней “Народная 
Воля”, юрыст і правааба-

ронца Тамара Сяргей, якую 
спрабавалі зрабіць рабаўніцай, 
толькі каб не дапусціць яе 
з’яўлення перад картэжам 
А.Лукашэнкі, у маі 2016 года 
была аштрафавана судом 
Цэнтральнага раёна Мінска 
на 40 базавых велічынь 
быццам за арганізацыю і 
ўдзел у несанкцыянава-
ным пікетаванні. Пакаранне, 
дарэчы, максімальнае па 
прад’яўленым артыкуле. 
Літаральна праз некалькі 
дзясаткаў дзён пасля таго, як 
сышоў месячны тэрмін добра-

ахвотнага пагашэння штрафу, 
судовыя выканаўцы наклалі 
штраф на кватэру Сяргей. 
Але праваабаронца змагла 
даказаць, што гэтыя дзеянні – 
незаконныя, бо іншага жылля 
ў яе няма. З верасня з пенсіі 
Сяргей пачалі ўтрымліваць 
20 працэнтаў на пагашэнне 
штрафу. Але ў кастрычніку 
яна атрымала паведамленне 
з аддзела выканаўчага суда-
водства Савецкага раёна, што 
судовыя выканаўцы праз суд 
будуць дамагацца абмежа-
вання яе права  на кіраванне 

механічнымі транспартнымі 
сродкамі. Праваабаронца 
тады заявіла, што гэта чарго-
вы ціск на яе, бо пастанова 
суда выконваецца: з яе пенсіі 
утрымліваюцца грошы на 
пагашэнне штрафу!

Аднак днямі Тамара Сяргей 
атрымала… пастанову суда 
Савецкага раёна. Аказваецца, 
яшчэ 28 кастрычніка адбы-
лося пасяджэнне суда (без яе 
ўдзелу, і Тамара сцвярджае, 
што яе туды не запрашалі), 
дзе было прынята рашэнне 
“часова да поўнага пагашэння 

даўгавых абавязацельстваў” 
абмежаваць Сяргей у “пра-
ве на кіраванне механічнымі 
транспартнымі сродкамі, але 
на тэрмін не больш за 5 гадоў”. 
Падстава: Сяргей перыядыч-
на выязджае за мяжу, а зна-
чыць, мае сродкі і магчымасці 
аплаціць штраф добраах-
вотна, а не ў прымусовым 
парадку. “Накладзены штраф 
з’яўляецца пакараннем па 
адміністрацыйным матэрыя-
ле і павінен быць вінаватым 
бокам аплачаны ў самыя 
кароткія тэрміны”, – сцвяр-

джаецца ў матэрыялах судова-
га пасяджэння.

– Матыў смехатворны: 
выязджаю за мяжу – значыць, 
маю грошы, – кажа Тамара 
Сяргей. – Я ўжо накіравала 
прыватную скаргу ў Мінскі 
гарадскі суд на рашэнне суддзі 
Л.В.Тарчылінай. Ніводнае 
абсурднае рашэнне не пакіну 
без увагі і кроку ў адказ. 
Жанчыны моцныя, кемлівыя, у 
іх гнуткі розум. Няма нічога 
больш ганебнага для дзяржавы, 
чым ваяваць з жанчынамі.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

Праваабаронцу абмежавалі ў праве кіраваць 
транспартнымі сродкамі. Карыстацца пасведчаннем 

кіроўцы і вадзіць машыну Сяргей забаронена да таго 
часу, пакуль яна не заплаціць штраф (доўгу перад 

бюджэтам засталося 803 рублі).

Дзе 400 тысяч дармаедаў?
Калі ў Беларусі ўводзіўся 

падатак на дармаедства, 
дзяржава заяўляла, што 
ў краіне 400–500 тысяч 
працаздольных чалавек 
афіцыйна не працуюць. Аднак 
калі сёлета пачалі спаганяць 
збор, высветлілася, што 
падатковым органам удалося 
знайсці толькі 50 тысяч асоб, 
якім прадпісана выплаціць 
падатак на дармаедства за 
мінулы год.

Вядучы даследчык 

Беларускага эканамічнага 
даследча-адукацыйнага цэнтра 
(BEROC) Кацярына Барнукова 
адзначае, што  станоўчага эфекту 
на рынку працы ад барацьбы 
дзяржавы з дармаедствам не 
відаць. «Выхаваўчы эфект ад 
гэтага збору не дасягнуты – 
занятасць у эканоміцы за час 
дзеяння дэкрэта аб дармае-
дах скарацілася. Таму склада-
на казаць, што меры, прыня-
тыя ў гэтым накірунку, былі 
эфектыўныя».

Владимир 
МаЦкЕВИЧ,  

кандидат 
философских 

наук:

ОСТРЫй ВЗГЛЯД

– Как можно проводить рыночные 
реформы в стране, где со всех телеканалов, 
из всех школьных учебников, из лекций в 
белорусских вузах – везде торчат уши 
коммунизма? На коммунистических 
идеалах воспитываются члены БРСМ, 
большая часть студентов вузов и 
поголовно – все школьники, растет новое 
поколение, у которого возникает 
страшный когнитивный диссонанс между 
тем, что они видят и ощущают в реальной 
жизни, и навязанными знаниями, 
представлениями, установками, которые 
исходят из школьных учебников, 
пропаганды и СМИ. Начинать нужно с 
десоветизации. Это главное и самое 
сложное препятствие на пути к реформам.

ЖАХ!

Патануў,  
спрабуючы выратаваць сабаку

Дзікі выпадак адбыўся ў 
Віцебску. 43-гадовы жыхар 
горада ў раёне вуліцы 
Куйбышава выгульваў 
сабаку па беразе Дзвіны. Той 
выбег на лёд і праваліўся. 
Спрабуючы выратаваць 
яго, гаспадар сам апынуўся 

закладнікам тонкага лёду.
На паведамленне, якое 

паступіла на “101”, да месца 
здарэння выехалі работнікі 
МНС і праваахоўнікі. Цела 
загінуўшага адразу не знайшлі, 
былі распачаты пошукі.

Виктор ГОнЧаР:
«Я горд тем, 

что мне 
удалось 

сделать…»
20 лет назад, 14 ноября 1996 года,  
А.Лукашенко с применением силы 
отстранил Виктора Гончара от 

должности председателя Центризбиркома. 
Его нагло вышвырнули из собственного 

кабинета.
15 ноября 1996 года на эту должность 

 была назначена Лидия Ермошина.

ПРЯМАЯ РЕЧь

Виктор Гончар – об итогах референдума
«84 процента граждан, приняв-

ших участие в плебисците, – это 
противоестественно высокая явка, 
– заявил Гончар журналистам. – 
Это еще одно свидетельство явной 
фальсификации итогов голосова-
ния... Я уж не говорю о курьезной 
цифре, которую подают официаль-
ные органы, – о количестве граж-
дан, проголосовавших 24 ноября в 
период с 18 до 22 часов. В зимнее 
время, в слякотную погоду, на исхо-
де дня в темное время суток за 
четыре часа проголосовало более 20 
процентов избирателей, в то время 
как за 8 часов светового дня – око-
ло 30 процентов. Такого не может 
быть! Зачем же смешить людей?

Количество принявших уча-
стие в досрочном голосовании по 
отдельным регионам превысило 30 
процентов. Это издевательство не 
только над законодательством, но и 
над здравым смыслом.

Не только в дни досрочного 
голосования, но и непосредствен-
но 24 ноября ни на одном избира-
тельном участке не было текстов 
проекта изменений и дополнений 
Конституции, предложенного на 
референдум парламентом. О каком 
свободном волеизъявлении, о каких 
равных возможностях в этих услови-
ях может идти речь? Досрочное голо-
сование превратилось фактически в 
голосование по месту нахождения 
граждан, особенно в сельской местно-
сти. Территориальные избирательные 
комиссии выезжали с бюллетенями, 
со списками избирателей прямо на 
предприятия, на фермы, и там в при-
сутствии членов комиссии бюллете-
ни заполнялись... Наконец, почти на 
всех избирательных участках велась 
не просто агитация за президентский 
проект Конституции – осуществля-
лось то, что вообще непостижимо 
ни с точки зрения законодательства, 

ни с точки зрения нравственности. В 
частности, в качестве наглядной аги-
тации повсеместно использовались 
образцы заполнения бюллетеней – 
так, как выгодно президенту.

Я отмежевываюсь от всех этих 
грубейших нарушений. Пусть 
это прозвучит нескромно, но я 
горд тем, что мне удалось сделать 
до 14 ноября, пока меня не сме-
стили с должности председателя 
Центризбиркома».

***
В сентябре 1999 года Виктор 

Гончар вместе с бизнесменом 
Анатолием Красовским был 
насильственно похищен. В при-
частности к их устранению подо-
зревается ряд лиц, в разное вре-
мя занимающих ответственные 
государственные посты.

Точка в деле об исчезновении 
Виктора Гончара не поставлена 
до сих пор.

ЭКСПЕРТИЗА

Мечислав ГРИБ:
«Многие чиновники, к сожалению,  

не чувствуют неотвратимости наказания…»
То, что случилось 20 лет назад с Виктором Гончаром, некоторые сегодня оценивают примерно так: это 
история, ну было и было, уже ничего не изменишь. А другие убеждены, что те, кто в 1996 году затеял 
государственный переворот, который как раз и начался с незаконного смещения с должности Гончара, 

должны понести наказание за свои действия. Несмотря на то, что прошло почти четверть века.
Председатель Верховного Совета Республики Беларусь в 1994–1996 годах Мечислав Гриб считает, что 

забывать события тех дней ни в коем случае нельзя.
– Безусловно, те, кто допустил 

нарушение закона, должны нести 
за это ответственность, – проком-
ментировал «Народной Воле» собы-
тия 20-летней давности Мечислав 
Иванович. – И не важно, рано это 
будет или поздно. Потому что без-
наказанность порождает новые 
правонарушения. А сегодня многие 
чиновники, к сожалению, не чув-
ствуют неотвратимости наказания. 
Это, кстати, касается и тех, кто 
сегодня занимается фальсификаци-
ями выборов. Они думают, что им 
все сойдет с рук…

В отношении Виктора Гончара 
были допущены грубейшие нару-
шения. Во-первых, назначе-

ние на должность председателя 
Центризбиркома было прерогати-
вой Верховного Совета. Президент 
к этому никакого отношения не 
имел, поэтому с его стороны было 
однозначное превышение власти. 
И указ об отстранении Гончара 
с должности был незаконным, 
Конституционный суд должен был 
его отменить. Но чем дальше в лес, 
тем больше нарушений…

Имеет ли эта история срок дав-
ности? Смотря как оценивать. С 
юридической точки зрения мож-
но по-разному квалифицировать 
эти действия. Соответственно, 
различными будут и оценки сроков 
давности этого преступления. 

Например, за то, что служба охраны 
президента вынесла Виктора Гончара 
на руках из здания Центризбиркома, 
наказания уже никто не понесет. 
Прошли сроки давности. Но если 
смотреть шире, то уголовное 
преследование может быть 
возбуждено за конституционный, 
государственный переворот. И 
тогда в это дело может войти эпизод 
с Гончаром – в совокупности это 
можно рассматривать как тяжкое 
государственное преступление, 
несмотря на срок давности. 

Однозначно скажу: будет 
неправильно, если мы забудем 
события тех дней...

Марина КОКТЫШ.

СУД!

Не хутка выйдуць яны на волю
Блізіцца да завяршэн-

ня гучны судовы працэс 
па “Справе сямнаццаці”. 
Менавіта столькі чалавек 
абвінавачваюцца ў незаконных 
дзеяннях па абароце наркатыч-
ных псіхіятрычных рэчываў, іх 
прэкурсораў і аналагаў. Многія 
з іх – былыя супрацоўнікі 
Камітэта дзяржаўнай бяспекі, 
Міністэрства ўнутраных 
спраў.

Пракурор просіць суд 
пазбавіць на 20 гадоў сва-
боды Канстанціна Вілюгу, 
Дзмітрыя Вераценскага – на 
15 гадоў, Ігара Карыцкага і 

Канстанціна Дзенісевіча – на 
14 гадоў.

Аліна Церэгер можа 
апынуцца за кратамі на 19 
гадоў, Фёдар Бухавец – на 
12, Дзмітрый Гаўрык – на 
17, Ірына Семеняка – на 
18, Максім Гайдук – на 15 
гадоў. Розныя тэрміны “све-
цяць” Марату Багелю, 
Андрэю Цімахаўцову, 
Віталю Міхайлоўскаму, 
Антону Марозаву, Сяргею 
Дамашкевічу, Валерыю 
Страбкову і іншым падсуд-
ным.

Кацярына ПЫЖКОВА.

пётр кРаЎЧанка:
«Заўсёды  

трымайце паўзу»
Будучым беларускім 

дыпламатам – студэнтам 
факультэта міжнародных 
адносін – прачытаў 
двухгадзінную лекцыю былы 
міністр замежных спраў і 
Надзвычайны і Паўнамоцны 
Амбасадар Пётр Кузьміч 
Краўчанка. Яго выступленне 
было прысвечана Міхалу 
Клеафас у Агінскаму, 
кампазітару, польскаму 
палітыку і патрыёту, 
дыпламату. І на апошняй 
акалічнасці яго жыцця быў 
зроблены ў лекцыі значны 
ўпор.

Персона Агінскага, які 
чатыры разы за сваё жыццё 
прысягаў розным імператарам, 
даўно і пільна даследуецца 
беларускім дыпламатам. 
Краўчанка нават напісаў і 
выдаў вялікае эсэ, прысвечанае 
яго біяграфіі. Магчыма, 
былому міністру замежных 

спраў хочацца злавіць у жыцці 
гістарычнай персоны XIX века 
паралелі з уласным лёсам? Яго 
кар’ера таксама поўная зігзагаў 
і няспраўджаных надзей.

Лекцыя пачалася з 
мелодыі знакамітага паланэза 
«Развітанне з Радзімай» – 
музыкі, паводле слоў лектара, 
якая літаральна лунала над 
Еўропай першай чвэрці XIX 
стагоддзя. Сваё выступленне 
лек т ар  і лю с т р а в аў 
антыкварнымі кнігамі і 
арыгіналамі графічных 
карцін – прычым з асабістага 
збору (Пётр Кузьміч, 
выйшаўшы на пенсію, стаў 
сапраўдным калекцыянерам). 
А распавядаючы аб 
дыпламатычных місіях 
свайго героя, ён даваў наказы 
будучым дыпламатам: «Уся 
справа ў дэталях. Заўсёды 
трымайце паўзу!»

Вікторыя ДРОЗД.

АўКЦЫёН

Лецішча нікому  
не патрэбна?

Трэці аўкцыён па продажы лецішча 70-гадовай 
актывісткі Ніны Багінскай адбудзецца 18 лістапада.

Нагадаем, што пасля таго, 
як за ўдзел у вулічных акцы-
ях 70-гадовай пенсіянерцы 
налічылі штрафы агуль-
ным памерам 75 мільёнаў 
недэнамінаваных рублёў, каб 
спагнаць іх, судовыя выканаўцы 
абвясцілі аўкцыён па продажы 
лецішча грамадскай актывісткі. 
Першапачатковы кошт 
маёмасці – 10 тысяч рублёў 
(каля 5 тысяч долараў).

Першыя два аўкцыёны 
выніку не далі – не знайшлося 
пакупнікоў.

“Я па-ранейшаму прын-
цыпова не аплачваю штра-
фы, якія мне працягва-
юць выпісваць, – кажа Ніна 
Багінская. – Агулам за ўдзел 
у розных акцыях ужо павінна 
заплаціць больш за 9 тысяч 
рублёў штрафаў”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

РАССЛЕДАВАННЕ

Хто спаліў украінскі сцяг  
у Польшчы?

Пракуратура Варшавы 
распачала праверку па факце 
спальвання ўкраінскага сцяга 
на Маршы незалежнасці ў 
Польшчы. Следчыя шукаюць 
прыкметы парушэння 
заканадаўства. Дзеля гэтага 
аналізуюцца паведамленні 
ў СМІ і відэазапісы, 
размешчаныя ў інтэрнэце.

Інцыдэнт адбыўся 
11 лістапада. Відавочцы 
п а в ед а м л я л і ,  ш т о 
“замаскіраваныя заўзятары 

аднаго з варшаўскіх 
футбольных клубаў дапілі 
піва, кінулі сцяг Украіны на 
зямлю, пачалі яго таптаць, а 
потым яго падпалілі”.

Праз некалькі гадзін ў 
сацыяльных сетках з’явілася 
інфармацыя ад імя польскіх 
нацыяналістаў аб тым, што 
мела месца правакацыя і 
яны не маюць да спальвання 
ўкраінскага сцяга ніякага 
дачынення.   

Любоў ЛУНЁВА.

НЕ ПРАПУСЦІЦЕ!

У музеі – бясплатна
Да канца года кожную 

пятніцу ўваход у музеі будзе 
бясплатны.

Такі прыемны падарунак 
жыхарам і гасцям сталіцы 
падрыхтавалі:

– Нацыянальны мастацкі 
музей (у звычайныя дні ўваход 
на пастаянную экспазіцыю 
музея каштуе 5 рублёў, для 
студэнтаў і школьнікаў –  
2 рублі 50 капеек);

–  На цыяна льны 
гістарычны музей (квіткі ў 

музей таксама  каштуюць  
5 рублёў, для студэнтаў – 4 руб- 
лі, для школьнікаў – 3 рублі);

– Галерэя сучаснага 
мастацтва «Галерэя ДК» 
(экспазіцыю музея можна 
паглядзець за 4 рублі, для 
асобных катэгорый грамадзян 
кошт меншы – 3 рублі);

– Музей гісторыі тэатральнай 
і музычнай культуры (у 
звычайныя дні ўваход у музей 
каштуе 2 рублі 50 капеек, для 
студэнтаў – 2 рублі).

СТАЛА ВЯДОМА...

Нобелеўскі лаўрэат  
Жарэс Алфёраў шпіталізаваны

86-гадовы акадэмік, 
віцэ-прэзідэнт Расійскай 
акадэміі навук і дэпутат 
Дзярждумы, наш зямляк 
знаходзіцца ў ведамасным 
шпіталі РАН у Пецярбургу з 

запаленнем лёгкіх. Яго стан 
не выклікае апасенняў у 
дактароў, паведамілі ў Санкт-
Пецярбургскім акадэмічным 
універсітэце, рэктарам якога 
з’яўляецца Алфёраў.

ГУЧНАЯ СПРАВА

«Бацьку толькі пасля 
пахавання сказалі,  

што Лены больш няма…»
Больш за месяц прайшло з таго дня,  

як у сталічным гандлёвым цэнтры “Новая Еўропа” 
адбылася трагедыя.

Нагадаем: увечары 8 
кастрычніка 17-гадовы хлопец, 
узброены бензапілой і сяке-
рай, напаў на наведвальнікаў 
сталічнага гандлёвага цэн-
тра. У выніку загінула 
42-гадовая прадавец Алена 
Александронец, яшчэ дзве 
жанчыны былі сур’ёзна пара-
нены.

Зараз, паводле нашай 
інфармацыі, затрыманы 
хлопец праходзіць стацыя-
нарную судовую псіхолага-
псіхіятрычную экспертызу, 
якая павінна завяршыцца 
прыкладна праз тыдзень.

Не агучвае да гэтага 
часу новых падрабязнасцяў 
справы і Следчы камітэт. 

“Расследаванне працягваецца”, 
– коратка кажуць там.

“Я таксама не ведаю, як 
рухаецца справа, – распавя-
ла “Народнай Волі” Марыя 
Іванаўна, чыя дачка загінула 
ў гандлёвым цэнтры. – 
Следчы запрашаў прыехаць у 
Мінск, але мой муж перанёс 
два інсульты, і мне трэба з 
ім пастаянна знаходзіцца 
побач. Яму толькі пасля 
пахавання сказалі, што Лены 
больш няма. У бальніцы пры 
ўрачах казалі, каб ратавалі 
ў выпадку чаго. Дый я сама 
– на ўколах і кропельніцах. 
Вельмі цяжка гэта, не пера-
даць словамі…”

Алесь СІВЫ.



Действующий федераль-
ный президент Йоахим Гаук  
решил не претендовать на 
допустимый по немецкой 
Конституции второй пяти-
летний срок. Выборы его 
преемника назначены на 12 
февраля 2017 года.

Кто станет им? 
Желающих, как оказалось, 
не так много. В немецкой 
прессе в последние недели 
называли разные имена, но 
многие из подходящих на 
этот пост видных и уважа-
емых VIP-персон ФРГ уже 
взяли самоотвод. Этого 
пока не сделал министр 
иностранных дел Франк-
Вальтер Штайнмайер.

Глава немецкого государ-
ства не обладает реальной 
властью в стране, но поиск 
кандидатов на этот пост, сама 
процедура его избрания слу-
жит довольно чутким баро-
метром политической ситу-
ации в ФРГ и зеркалом рас-
становки сил.

В этот раз ситуация пред-
ставляется особенно пикант-
ной. Так уж получилось, что 
выборы президента будут 
проходить всего за полгода 
до общефедеральных парла-
ментских, от исхода которых 
зависит, кто, собственно, 
будет реально в дальней-
шем править Германией. 
Это обстоятельство вносит 

дополнительную интригу в 
предвыборную борьбу, в пар-
тийно-политическое состя-
зание и выяснение отноше-
ний между правительством и 
оппозицией.

Представители правящих 
в Германии совместно кон-
серваторов и социал-демо-
кратов и их сторонники из 

числа посланцев федераль-
ных земель имеют в собрании 
подавляющее большинство, а 
значит, могли бы без труда 
уже в первом туре голосова-
ния обеспечить убедитель-
ную победу своему кандида-
ту.

Проблема в том, чтобы 
найти такого, который устра-

ивал бы и консерваторов 
канцлера Ангелы Меркель, и 
социал-демократов ее заме-
стителя Зигмара Габриэля. 
Кстати, последний и сам 
метит в главы правительства.

Поиск такой надпартий-
ной и пользующейся автори-
тетом в стране фигуры пока 
успехом не увенчался.
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СЛЫШАЛИ?КАЛОНКА КАб НЕ ўМёРЛІ! НОВОСТИ ГЕРМАНИИ

На тонком  
льду

МЫСЛИ ВСЛУХ

Михаил каДЫРОВ,  
лауреат Государственной премии  
в области науки и техники, профессор

Многие внутренние наши проблемы вызваны 
не внешними причинами, а действиями, или точ-
нее бездействием, Лукашенко и его правительства. 
Неслучайно еще несколько месяцев назад заме-
ститель главы Администрации президента по эко-
номическим вопросам Николай Снопков сказал: 
«Реформы неизбежны, а властная вертикаль неэф-
фективна. Использование на данный момент вер-
тикали как одного из основных элементов нашего 
общества, к сожалению, не приносит того эффек-
та, на который мы могли бы рассчитывать».

Но вот парадокс: у той небольшой горстки 
людей, которые могли бы осуществить структурные 
реформы, есть опасение, что их действия будут 
приняты в штыки силовиками и теми хозяйствен-
никами, которые являются в основном носителями 
менталитета советской школы.

Что могут сделать, к примеру, Кирилл Рудый и 
другие сторонники реформ при таком руководите-
ле-автократе с явными диктаторскими замашками, 
как Лукашенко и его Ко, если даже Запад и МВФ, а 
также Россия уже который год не могут заставить 
их пойти на полноценные структурные реформы? 

Налицо коллизия: хочешь другого президента – 
будет война, хочешь реформ – также будет война!

Это ли главный тормоз?
Удивительно опасная ситуация сложилась в 

Беларуси. Постоянно подогреваются опасения, что 
при попытке нашей страны отдрейфовать от России 
мы можем натолкнуться на военные действия со 
стороны восточной соседки, как это произошло в 
Украине и Грузии. Этим фактором очень часто оправ-
дывается и отсутствие реформ. Есть немалая группа 
людей в СМИ, активно развивающая этот тезис.

Некоторые аналитики считают, что этот риск 
сильно преувеличен. Ведь события в Украине и 
в Грузии были значительно больше, чем просто 
попытка этих стран отдрейфовать. А в Украине 
вообще дрейф был больше на словах – она про-
должала брать деньги у России. И даже сегодня, 
когда в Украине фактически идет война с Россией, 
товарооборот огромный, дипломатические предста-
вительства и посольства есть, миллионы украинцев 
работают в России, границы фактически открыты, 
затраты Украины на войну меньше 1% от ВВП.  
Но… гибнут люди.

В российско-украинских нынешних отношениях 
ситуация намного более комплексная и запутанная, 
здесь завязано намного больше частных бизнес-
интересов и с той, и с другой стороны. В российско-
белорусских отношениях такого объема частных 
отношений нет, они несравнимо меньшие, чтобы за 
них воевать.

Говоря простым языком, если Беларусь будет 
проводить более независимую от России экономи-
ческую политику, прежде всего в плане диверсифи-
кации, то все же могут возникнуть проблемы поли-
тического и военного характера. Но это ли является 
нашим главным тормозом?

Моральный фактор – 
фундамент благополучия 

общества
Несомненно, приватизация, частная собствен-

ность необходимы. Но не менее необходимо для 
тех же предпринимателей, бизнесменов режим наи-
большего благоприятствования со стороны госу-
дарства. В конце концов, у госчиновников должна 
появиться элементарная порядочность, а еще лучше 
– честь, совесть и достоинство. Ведь есть оправдан-
ные опасения, что большие куски собственности, 
как бы кому ни хотелось, достанутся именно им и 
бизнес-структурам, которым они уже давно покро-
вительствуют, а не внешним инвесторам.

Моральный фактор – это фундамент благополу-
чия общества. И его надо постепенно строить, совме-
щая с приватизацией. Опыт везде разный, в Украине, 
России – негативный, в Польше, Литве – относитель-
но позитивный. По-моему, очень мудро сказал один 
из основателей христианской демократии Вильгельм 
Репке: «Демократия, свободный рынок лучше дикта-
туры не только потому, что они делают нас значи-
тельно материально богаче, а потому прежде всего, 
что они делают нас… моральнее!

Демократия, свободный рынок, сами по себе 
моральных норм не генерируют, но они их обяза-
тельно предполагают, имеют в виду, постоянно 
держат во внимании. При чрезмерном недостатке в 
обществе морали – демократии, рыночной системы 
не получится никогда». Посмотрите, что делается 
нынче в Украине. Коррупция, откровенное воров-
ство буквально на корню губят и демократию, и 
рынок. Об этом уже открыто говорит Запад.

В нашем обществе немало людей с советским 
менталитетом, и они вообще считают рыночную 
систему по природе своей аморальной. Да, рынок 
– это не социализм, где на словах декларировались 
равенство, братство и свобода, а в реальности поч-
ти все были одинаково бедны и «зашуганы». Рынок 
так или иначе предполагает расслоение общества. А 
для бывших советских людей в этом все еще и про-
является аморальность рыночной системы.

Вполне понятно, что идеально моральных и 
справедливых обществ не бывает. Главное, что-
бы общество не опустилось ниже опасного порога 
аморализма, после которого уже нет развития и 
начинается деградация всего. По-моему, сейчас в 
Беларуси мы именно это и наблюдаем. В моральной 
нормальной рыночной системе действует принцип: 

создать условия, дать возможность по максимуму 
реализовать себя сильным людям в хозяйственной 
деятельности, науке, чтобы на этой основе госу-
дарство через разумные, не ущемляющие налоги 
помогло и защитило слабых людей. А если еще и 
проявятся личные меценатские усилия самых бога-
тых людей, то и совсем будет замечательно.

Это принцип субсидарности в христианской 
демократии. Это одна из важнейших основ социаль-
ной стабильности в обществе. Расслоение общества 
– это нормально, оно неизбежно. Важно только, 
чтобы в целом жизнь в обществе была на должном 
уровне.

Нужны новые лица
Белорусский корабль явно сел на мель, а шторм 

усиливается. В любой момент судно может с тре-
ском развалиться. А потому на него из ныне окру-
жающих Лукашенко людей вряд ли кто-то сильно 
рвется. Слишком хорошо они знают положение дел 
в стране.

Лукашенко уже заявил о каких-то возможных 
изменениях в Конституции. По-видимому, и ему 
очень хочется вовремя «соскочить». Если это слу-
чится, то найдется и козел отпущения, на которого 
можно будет все свалить – и все грехи прошлого, и 
«прелести» предстоящей приватизации. Чем плохи, 
к примеру, кандидатуры Косинца или Макея?

Но это выход для Лукашенко. А для страны? 
А для страны, чтобы она пошла другим курсом,  
нужны на вершине власти люди  нового типа, 
более высокого уровня. Это должны быть личности 
преимущественно до 50 лет с рыночно-демокра-
тическим менталитетом, по-современному обра-
зованные, интеллигентные, духовно продвинутые. 
Несомненно, такие люди в Беларуси есть. Вот и 
надо всем нам вывести их из безызвестности и 
представить народу. Надо прикидывать кандидату-
ры. Писать о них.

Слишком огромные проблемы стоят перед стра-
ной. Уже такой командой, какая имеется сегодня у 
Лукашенко, не обойдешься, ничего полезного для 
будущего Беларуси не сделаешь. Они либо развалят 
с помощью Запада Беларусь на три части, либо при-
ведут в Россию.

На кого равняться…
По-видимому, нам нужно стремиться повто-

рить с учетом наших особенностей и нынешнего 
времени опыт Финляндии. Вот только хватит ли у 
нас финской мудрости, дальновидности и терпения, 
чтобы выстроить с Россией «финские» отношения: 
из России получать ресурсы, у себя перерабатывать 
и продавать на бескрайний российский рынок и в 
Европу?

Поразительно, но, невзирая на войну 1939 года, 
в Финляндии нет антипатии ни к России как госу-
дарству, ни к русским как нации. У них стоит 
памятник Александру II, есть музей Ленина и т.д. Я 
был там два раза. Один раз на комбайновом заводе 
SAMPO, второй на селекционно-семеноводческой 
фирме BOREAL.

Никакой, абсолютно никакой антирусскости и 
русофобии там не наблюдал, даже разговоров таких 
не затевают. Они благодарны нынешней России, 
дорожат добрыми отношениями с ней... Если воз-
никают некоторые разногласия, стараются быстро 
разрешить их.

В лице России нам нужен внятный экономи-
ческий и политический партнер. Подчеркну:  
партнер, а не союзник. Впрочем, как и в отношени-
ях с Западом. А благополучие для Беларуси насту-
пит тогда, когда у нас установится демократическая 
власть, нормальная рыночная экономика, когда в 
стране наступит время верховенства закона и когда 
в основу всего будет поставлена частная собствен-
ность и уважение к ней.

Ну и, конечно, сильное гражданское общество.

Какова элита, таков и народ
Выдающийся кинорежиссер Кшиштоф Занусси, 

находясь в Беларуси, как-то сказал:
«Любая страна существует благодаря интел-

лектуалам, элите. Не массы, а элиты определя-
ют сознание нации. В Беларуси сейчас происходит 
реконструкция этого социального слоя, что всегда 
является долгим и драматическим процессом».

Следовательно, если в стране мало интел-
лектуалов, не проявляет себя элита, то не будет 
формироваться и цивилизованное сознание масс, 
что, к сожалению, характерно и для сегодняшней 
Беларуси. Лукашенко и все его ужастики – это след-
ствие отсутствия интеллектуальной элиты если не в 
стране, то в медийном пространстве точно.

Винить надо только тех, кто у власти. Какова 
властная элита – таково и большинство народа.

Любой народ легко оболванить, будь то немцы, 
китайцы, белорусы, русские...

Простых людей в любой авторитарно-диктатор-
ской стране можно и стоит только жалеть, сочув-
ствовать им и разъяснять, почему все так горестно 
и как избавиться от бесспорного ЗЛА, которое 
правит страной.

* * *
Образно говоря, Беларусь оказалась на тонком 

льду. Любое неосторожное, непродуманное дей-
ствие может привести к непоправимой беде. Как 
никогда, стране нужны личности, чья мудрость и 
природная интуиция отвели бы общество от ката-
строфы.

АЛЕСЯ НЯўВЕСЯ

Лічыць 
бедачына-

зяць: 
цешча 
можа 

пакусаць 
У Мазыры цешча ўкусіла 

ўчастковага, які прыехаў 
разбіраць сямейны скандал.

Прызнацца, я не даў 
спачатку веры,

У Сетцы зазірнуўшы на партал:
Куснула цешча
Міліцыянера,
Як той прыехаў 

разбіраць скандал.
Сенсацыяй 
Я падзяліўся з сябрам.
– Ты верыш, – запытаўся я, – 

ці не?
А сябар мой
Не быў ніколі храбрым,
Як коса цешча
На яго зірне.
Жыве бядак
У жончынай кватэры,
Калі казаць па-простаму – 

прымак.
Ад цешчы мае
Звягі да халеры:
І тут не так,
І там зрабіў не так.
Ён на мяне зірнуў з тугой і болем
І мовіў:
– Я скажу табе як зяць,
Што цешча
(Ды яшчэ “мянта” тым болей!),
Няма сумневу, можа пакусаць…

Пустадомкі 
нібы, мы 
маўчым  
як рыбы
Расійскія СМІ ў чарго-

вы раз зняважылі нацыя-
нальную годнасць беларусаў. 
Інфармацыйнае агенцтва 
“Рэгнум” узбударажыла 
ініцыятыва некаторых дзіцячых 
садкоў зрабіць чацвер днём 
беларускай мовы: “Русафобы… 
прыдумалі новы спосаб засмеч-
вання мазгоў падрастаюча-
му пакаленню беларускім 
дыялектам… Замест “рыб-
нага дня” – дзень беларускай 
мовы… Абсалютная большасць 
беларусаў жадае аб’яднацца 
са сваёй вялікай Радзімай – 
Расіяй…”

Канешне, гэта не сакрэт,
Што наша мова ў заняпадзе,
Што вяне, як асенні цвет…
Калі яна не трэба ўладзе,
Дык хоць дзіцячыя садкі
Няшчаснай паспрыяць гатовы:
Яны абралі дзень, які
Святочным станецца для мовы.
А што прыдумалі? Цяпер
Садкі ўвялі парадак гэткі:
Як не штодня, дык у чацвер
Хай чуюць мову нашы дзеткі.
Расці ім на сваёй зямлі,
Таму, бадай, не будзе шкоды.
Расійцы лямант паднялі
З такой нагоды,
Як заўсёды.
(Расія ўвогуле чамусь
За намі сочыць, быццам цэрбер.)
І вылілі на Беларусь
Зняваг вядро, памыяў цэбар:
Маўляў, уласнай мовы ў вас
Няма і не было ніколі;
Маўляў, “язык” для вас – якраз,
Яго і вывучайце ў школе;
Дзень мовы вы ўвялі ў садкі –
Чацвер.
Ды ён здаецца хібным:
Прынамсі, гэты дзень “саўкі”
Калісьці называлі “рыбным” ;
Маўляў, ваш захалусны край
Дзяржавай назавеш насілу,
Дык час наспеў ужо, бадай,
Вяртацца ў родную Расію!

* * *
“Днём рыбным” папікаюць нас
Расійцы…
Пустадомкі нібы,
Мы на знявагі ўсе ў адказ
Чамусь маўчым,
Як тыя рыбы…

У савецкі час пераважная 
большасць раённых газет, ды і 
абласныя, апроч брэсцкай “Зари” і 
“Гродненской правды”, выдаваліся 
па-беларуску. Аднак з усталяваннем 
у краіне дзвюх дзяржаўных моў 
рэгіянальныя СМІ перайшлі на 
двухмоўе. Больш правільна сказаць: 
абвясцілі сябе такімі. А калі казаць 
па сутнасці, то проста падманулі 
чытачоў, бо ў парушэнне сваіх жа 
статутаў, а значыць, і заканадаўства 
аб сродках масавай інфармацыі, 
амаль цалкам сталі рускамоўныя.

Возьмем у якасці прыкладу 
нашу “Гомельскую праўду”, якую 
я напачатку выпісвала, а цяпер 
зрэдку купляю ў кіёску, ды і гэта 
рабіць, відаць, перастану, бо 
наўрад ці варта падтрымліваць 
падманшчыкаў. Беларуская мова ў 
ёй прыстунічае хіба што ў выхадных 
дадзеных ды ў дзвюх-трох невялікіх 
заметках. А што гэта так, можа 
пераканацца кожны, хто возьме 
газету. Каб не быць галаслоўнай, 
знарок не выбірала нумароў, а 
ўзяла першыя з адкладзеных сыну-
школьніку на макулатуру, што 
трапілі мне пад руку.

Дык вось у №№18 і 129 няма 
ніводнай публікацыі па-беларуску, 
у №№30 і 127 – адпаведна замалёўка 
Т.Кручэнкі “Ой ты доля, ваенная 
доля…” пра ветэрана вайны 
Васіля Пузікава з Добрушскага 
раёна і невялікая інфармацыя з 
Жыткавічаў, у №№67, 103 (адразу 
пасля Дня пісьменства) і 125 – 
па тры публікацыі, адна з якіх – 
рэпартаж са свята ў Рагачове ўжо 
згаданага вышэй аўтара.

І гэтыя нумары – не 
выключэнне, бо такая ж карціна, 
паверце, назіраецца, калі пагартаць 
і ўсю падшыўку. Нават пра 
культурныя падзеі, звязаныя з 

народнай творчасцю, рознымі 
нацыянальнымі фестывалямі і 
святамі, на якіх гучыць беларуская 
мова, газета распавядае на мове 
нашай усходняй суседкі, што 
асабліва рэжа слых і дэманструе 
поўную непавагу рэдакцыі да іх 
удзельнікаў.

Беларуская мова цал-
кам адсутнічае ў газетнай 
афішы гарадскіх культурных 
мерапрыемстваў і ў рубрыцы “Песня 
по заявкам”, дзе чытачоў прымуша-
юць развучваць рускамоўныя тэк-
сты не заўсёды лепшых мастацкіх 
вартасцяў, а калі на падвёрстку ста-
вяць “Умные мысли”, то абавязкова 
расійскіх або замежных мысліцеляў, 
нібыта, кажучы словамі класіка, 
няма прарока ў сваёй Айчыне. 
Складваецца такое ўражанне, што ў 
галоўнага рэдактара газеты Сяргея 
Бяспалага цалкам адсутнічае патры-
ятызм або ён зусім не цяміць, што, 
займаючы кіруючую пасаду, варта 
было б яшчэ і кампетэнтна кіраваць 
калектывам даверанага табе выдан-
ня, выконваючы пры гэтым яго ста-

тут у прыватнасці і заканадаўства 
аб сродках масавай інфармацыі ў 
цэлым.

Не паказваюць належнага 
прыкладу журналістам і асноўныя 
заснавальнікі выдання – абласныя 
выканаўчы камітэт і Савет 
дэпутатаў, бо ўся афіцыйная 
інфармацыя ад іх – кадравыя 
прызначэнні, узнагароджанні, 
віншаванні з прафесійнымі святамі 
і т.п. – падаецца выключна на 
рускай мове. Такое адчуванне, 
што гомельскія чыноўнікі сядзяць 
не ў кабінетах у цэнтры Гомеля, а 
дасылаюць свае дэпешы з суседняй 
Бранскай вобласці. Сумняваюся, 
што падобныя дакументы нароўні 
з рускамоўным варыянтам існуюць 
на беларускай мове. А можа, такім 
чынам кіраўнікі выканаўчай і 
заканадаўчай улады Гомельшчыны 
спадары Уладзімір Дворнік і Алег 
Барысенка цішком рыхтуюць 
вобласць да ўступлення ў склад 
Расійскай Федэрацыі?

Святлана ДАНІЛАВА.
Гомель.

на старонках абласной газеты «Гомельская праўда»

Праблема,  узнятая 
Святланай Данілавай, 
характэрна не толькі для 
“Гомельскай праўды”, пра што 
“Народная Воля” ўжо неаднойчы 
пісала. Аднак ліст нашай чытачкі 
сведчыць, што, нягледзячы 
на гэта, з беларускай мовай у 
рэгіянальных ды і дзяржаўных 
рэспубліканскіх выданнях пры 
яўным патуранні і абыякавасці 
да роднай мовы Міністэрства 
інфармацыі, дзе, мабыць, не 
чытаюць зарэгістраваных ім 
газет, нічога не мяняецца. Таму 

рэдакцыя “Народнай Волі” мае 
намер дапамагчы ведамству ў 
гэтым і ў бліжэйшы час паспрабуе 
самастойна прааналізаваць 
абласныя, шэраг рэспубліканскіх і 
раённых газет наконт выканання 
іх кіраўнікамі заканадаўства аб 
сродках масавай інфармацыі. 
Заадно звяртаемся па дапамогу 
і да нашых чытачоў. Давайце 
разам вернем на старонкі 
беларускіх выданняў беларускую 
мову, каб нам хутчэй, кажучы 
словамі народнага паэта Беларусі 
Ніла Гілевіча, “дайсці да Беларусі”.

АД РЭДАКЦЫІ

САТЫРЫЧНЫМ ПЯРОМ

Пяшком – хутчэй за электрычку
Звычайна, калі нешта 

ўдасканальваюць, то ў лепшы бок. 
Спадзяваліся на тое і пасажыры, якія 
карыстаюцца чыгуначным транс-
партам на перагоне Жлобін–Гомель, 
калі гэты ўчастак электрыфікавалі. 
Вось толькі спадзяваліся, як аказа-
лася насамрэч, дарэмна. Бо з пускам 
электрычак жыхары прылеглых вёсак 
займелі адны нязручнасці.

Калі раней дызель-цягнікі хадзілі 
строга па раскладзе, дык электрычкі 
прытрымліваюцца яго толькі 
ў пятніцу ды ў выхадныя дні. А ў 

астатнія дні тыдня ў расклад мож-
на і не глядзець. Напрыклад, заедзеш 
з боку Жлобіна каля дзесяці гадзін 
раніцы ў Буда-Кашалёва, а назад 
выбрацца адтуль зможаш хіба што 
каля сямі гадзін вечара. Ды за такі 
час паспееш не толькі ў паліклініку 
схадзіць, а і ўсе прадуктовыя і пра-
мысловыя крамы райцэнтра і 
нават сам горад абысці: хочаш – па 
дыяганалі, хочаш – па акружнасці.

Прытым адмена рэйсаў носіць, 
як правіла, хаатычны характар ды 
яшчэ і без адпаведных аб’яў на пры-

пыначных станцыях, бо дзе ты іх, 
гэтых аб’яў, навешаешся, калі сёння 
рэйс можа быць, а назаўтра прый-
дзеш у гэты самы час, а яго няма. Ды 
каб і былі тыя аб’явы, хіба набега-
ешся іх чытаць? Не кожны ж дзень 
выпраўляешся ў дарогу!

Разумею, што эканомія – адзін са 
складнікаў любога прадпрыемства. У 
тым ліку і Беларускай чыгункі. Але ж 
не за кошт пасажыраў! Бо, так экано-
мячы, можна ў адначассе і ўсе рэйсы 
адмяніць.

Анатоль ЗЭКАЎ.

ХОЧУ СКАЗАТь…

Земля должна продаваться
Как-то слабовато разворачива-

ется на страницах «Народной Воли» 
дискуссия о частной собственности 
на землю. С некоторыми предложе-
ниями я вообще не согласен. Так, 
некто Бутько из Гродно предлагает 
отдавать землю в аренду на 40–50 
лет. А что будет потом? Вдруг арен-
да не продлится? Словом, человек 
должен знать, что земля останется 

его собственностью и через 40, и 
через 50, и через 70 лет… Тогда 
он будет спокойно на ней рабо-
тать, постоянно думая о том, как 
не только сохранить ее природное 
плодородие, но и поднять его за 
счет хорошей агротехники, внесе-
ния необходимых доз удобрений, 
применения противоэрозийных 
технологий…

Не нужно землю раздавать бес-
платно. Что достается даром, то не 
ценится. Пускай берут в банке кре-
диты и выкупают землю, конечно, 
по умеренным ценам. Государство 
должно на эти цели предоставлять 
определенные льготы.

Виктор ЛЕОНОВИЧ.
Витебск.

пад мікраскопам

ВОПРОС – ОТВЕТ

В субсидии будет отказано
У моей тетушки очень маленькая пенсия. Но, 

скажите, может ли она рассчитывать на субсидии 
от государства, имея в деревне дом, оставшийся ей 
по наследству от родителей, который она сдает 
внаем семье местных учителей?

Надежда КОНЦЕВАЯ.
Могилев.

Уважаемая Надежда!
В субсидии вашей тете будет отказано. Дело в 

том, что по закону, если владелец жилья имеет в соб-
ственности другие жилые помещения, сдающиеся по 
договору найма, он не имеет права на покрытие части 
оплаты своих жилищно-коммунальных услуг за счет 
государственных средств.

Мова 

Станет ли 
Штайнмайер 

президентом ФРГ?

КТО ЕСТь КТО?

Иванка
После инаугурации Дональда Трампа его жена Мелания 

станет первой леди США. Но политологи не исключают, что 
фактически более значительное влияние на президента будет 
иметь его 35-летняя дочь Иванка.

Иванка Трамп поддерживала отца на протяжении всей его 
предвыборной кампании, выступая на митингах и пытаясь 
выиграть для него дополнительные голоса.

Успешная предпринимательница и многодетная мать, 
Иванка привлекала на сторону Трампа женскую часть 
электората, которую могли отпугнуть некоторые его 
высказывания о женщинах.

Любящая дочь
Ее брат Дональд Трамп-

младший говорит, что 
Иванка – любимый ребенок 
отца, ее называют «папиной 
дочкой». Говорят, что они 
созваниваются по пять 
раз в день, когда не могут 
встретиться и поговорить 
лично. Формально первой 
леди будет Мелания Трамп,  
но у Иванки больше 
реального влияния на отца.

Н е с м о т р я  н а 
беременность, во время 
предвыборной кампании 
Иванка Трамп проехала по 
стране тысячи километров, 
чтобы поддержать его. 
Журнал Vanity Fair назвал ее 
«заместительницей жены». 

«Штаб Трампа, похоже, 
предпочитает доносить 
свои идеи через его дочь, 
а не через жену», – писало 
издание.

Собственно, именно 
Иванка, а не Мелания 
Трамп вела церемонию 
представления миллиардера 
в качестве кандидата в 
президенты.

Она также защищала 
отца, когда он подвергался 
нападкам.

В частности, Иванка 
заявила журналистам, что 
ее отец всегда поддерживал 
идеи феминизма и во многом 
именно поэтому она «стала 
тем, кем стала».

Карьеристка
Иванка помогает своим 

братьям Эрику и Дональду 
управлять компанией отца 
Trump Organization и сетью 
гостиниц Trump Hotels.

Ни одна жена Трампа 
не имела такого влияния на 
семейный бизнес. Говорят, 
что Иванка отвечает за 

заключение самых крупных 
сделок.

На своем сайте Иванка 
Трамп пишет: «Я хочу вдох-
новить женщин и дать им 
силы строить свою собствен-
ную жизнь так, как они сами 
хотят, как им нравится, без 
оглядки на других». 

Правозащитница
Пока ее отца обвиняли в 

сексизме, Иванка работала 
над улучшением его образа в 
глазах избирательниц.

В своей июльской 
речи она сказала, что 
«американским семьям нужно 
облегчить жизнь». «Законы, 
позволяющие женщинам с 
детьми нормально жить, 
не должны быть чем-то 
необычным, они должны быть 
нормой», – заявила Иванка 
Трамп.

«Политики только 
говорят о необходимости 

уравнять зарплаты мужчин 
и женщин, а мой отец в своей 
компании всю жизнь это 
делал», – добавила она.

Идея Иванки Трамп 
законодательно закрепить 
право женщин на 
оплачиваемый декретный 
отпуск на шесть недель уже 
нашла поддержку у ее отца.

На митинге в Айове 
Дональд Трамп сказал: «Это 
она настояла. Говорит: «Папа, 
папа, давай сделаем так». 
«Она очень умная, и она 
права», – добавил он. 

Опытный пользователь
Своими аккаунтами в социальных 

сетях Иванка пользуется куда осторожнее, 
чем ее отец. В своем «Инстаграме» она 
выкладывает в основном фотографии 
своей семьи и мотивирующие цитаты. В 

итоге у нее набралось полтора миллиона 
подписчиков.

Для сравнения: у будущей первой леди 
Мелании Трамп в том же сервисе всего 12,5 
тысячи подписчиков. 

Верная подруга
Возможно, Билла и Хиллари Клинтон 

теперь вырежут со свадебных фотографий 
Дональда и Мелании Трамп, но Иванка 
продолжает дружить с Челси Клинтон. 
Несмотря на соперничество родителей, Иванка 
Трамп и Челси Клинтон (справа) остаются 
друзьями.

Как утверждали журналисты, дочери 
бывшего и будущего президентов США 
прекратили общение на время предвыборной 
кампании. Но не навсегда.

«Мы остаемся друзьями, – сказала на этот 
счет Иванка Трамп. – Просто в последнее 
время вокруг нас слишком много шума».

Будущий политик?
Еще в августе Дональда Трампа спросили, 

какую женщину он взял бы в свою команду в 
случае победы на выборах. 

Он ответил: «Выбор так велик, но все бы 
наверняка сказали: возьми Иванку, возьми 
Иванку».

У нее нет политического опыта, но 
этого опыта нет и у ее отца. Так что вполне 
возможно, что в Белом доме она войдет 

в круг самых приближенных к президенту 
людей.

Отвечая на вопрос журнала Cosmopolitan, 
есть ли у нее самой президентские амбиции, 
Иванка Трамп ответила, что не может совсем 
этого исключить.

«Не думаю (что пойду в президенты), но 
я научилась никогда не говорить «никогда», – 
ответила она.

ЗА бУГАМ

У Варшаве 
адкрыты 

храм Божага 
наканавання

У цырымонii ўзялi ўдзел 
прэзiдэнт Польшчы Анджэй 
Дуда, прэм’ер-мiнiстр Беата 
Шыдла, каталiцкiя iерархi i 
высокапастаўленыя чыноўнiкi. 

Варшаўскi мiтрапалiт, кар-
дынал Казiмеж Ныч падчас пра-
мовы сказаў, што дня адкрыцця 
храма прыйшлося чакаць больш 
за 200 гадоў. Дэкларацыя аб 
будаўнiцтве касцёла была пры-
нята Сеймам Рэчы Паспалiтай 
яшчэ ў 1791 годзе.

Спроб пачаць будаўнiцтва 
храма было шмат, але пачалося  
яно толькi ў 1998 годзе.

Министр обороны 
Германии:
«Трамп 

должен четко 
заявить…»
Урсула фон дер Ляйен при-

звала избранного президента 
США Дональда Трампа занять 
жесткую позицию по отноше-
нию к России. Об этом она 
заявила в эфире немецкого 
общественно-правового теле-
канала ZDF.

«Трамп должен четко зая-
вить, на какой он стороне: на 
стороне закона, миропорядка 
и демократии, или же ему все 
равно и он налаживает своего 
рода мужскую дружбу», – ска-
зала глава Минобороны.

Она также добавила, что в 
разговорах с Путиным нель-
зя забывать ни про аннексию 
Крыма, ни про бомбардировки 
Алеппо.

У СУСЕДЗЯў

Сярэдняя 
зарплата  

ў Польшчы – 
934 еўра

Сярэдняя зарплата ў трэцiм 
квартале 2016 года ў Польшчы 
склала 4055 злотых (934 еўра). 
Пра гэта паведамiла Галоўнае 
статыстычнае ўпраўленне 
краiны.

Згаданая лiчба – гэта так зва-
ная «брудная» сума, да вылiку 
падатку i ўзносаў на сацыяль-
нае i медыцынскае страхаванне, 
якiя ў Польшчы складаюць каля 
30% ад зарплаты.

ИХ НРАВЫ

Лидеры 
Филиппин 

 и Малайзии 
спели  

в караоке
Лидеры Филиппин 

и Малайзии завершили 
переговоры нестандартным 
образом – пением в караоке.

Филиппинский президент 
Родриго Дутерте спел 
композицию Бетт Мидлер 
Wind Beneath My Wings, 
а малайзийский премьер-
министр Наджиб Разак 
исполнил The Young Ones 
Клиффа Ричарда.

ИНДИЯ

Очереди 
 у банков

В Индии объявленный пра-
вительством внезапный обмен 
крупных денег спровоцировал 
гигантские очереди в банков-
ских учреждениях. Премьер 
Нарендра Моди пытается убе-
дить народ дать ему 50 дней на 
борьбу с коррупцией, которая 
пока вылилась лишь в гигант-
ские очереди к отделениям 
банков. 

Моди объявил, что в стране 
с населением 1,3 млрд человек 
прекращают хождение самые 
крупные купюры – достоин-
ством 500 и 1000 рупий (экви-
валент 7,5 и 15 долларов). Он 
объяснил это борьбой с фаль-
шивомонетчиками и корруп-
ционерами. После этого заяв-
ления все банки и банкоматы 
Индии были закрыты на сутки.

Страны Балтии строят 
железную дорогу и ждут 

китайцев
Европа собирается потра-

тить миллиарды евро на стро-
ительство Rail Baltica – желез-
ной дороги, которая интегри-
рует страны Балтии и Европу, 
прорубит окно с севера на юг 
и снизит зависимость от рос-
сийского транзита. 

К большим переменам бал-
тийских транзитчиков толка-
ет в первую очередь перемен-
чивая российская политика. 
Сначала россияне отказались 
от перевалки нефти через порт 
Вентспилса, потом начали уво-
дить нефтепродукты из всех 
портов стран Балтии, а теперь 
угрожают забрать все грузы в 
отечественные порты – упоми-
наются не только российские, 

но и белорусские товары.
Если ничего не предприни-

мать, Латвию может накрыть 
локальный кризис: около 9% 
ВВП страны составляет транс-
порт, при этом почти 70% 
транзита имеют российское 
происхождение. Если все это 
действительно уйдет, то оста-
нется единственная альтерна-
тива – китайские грузы. 

Но для этого надо уго-
ворить китайцев включить 
Латвию в Новый Шелковый 
путь – сухопутный коридор 
для поставки китайских това-
ров в Европу. Латвия рассчи-
тывает на те грузы, которые 
предназначены для сканди-
навского рынка.

бОЛГАРИЯ

Победил пророссийский 
кандидат

На президентских выборах 
в Болгарии победил пророс-
сийски настроенный кандидат 
от Социалистической партии 
Румен Радев.

По данным Центральной 
избирательной комиссии, 
за него проголосовали более 
59 процентов избирателей. 
Спикер парламента Цецка 
Цачева, представляющая 
правящую партию «Граждане 
за европейское развитие 

Болгарии», набрала чуть более 
36 процентов.

Накануне премьер-
министр Болгарии Бойко 
Борисов подал в отставку 
после обнародования данных 
экзитполов.

Бывший генерал Военно-
воздушных сил Румен Радев 
призывает к отмене санкций 
против России и выступает 
против миграционной поли-
тики Евросоюза.

НА СВЯЗИ – КИШИНЕВ

Будет президентом  
и левых, и правых

Лидер выступающей за 
сближение с Россией Партии 
социалистов Игорь Додон 
одержал победу на президент-
ских выборах в Молдавии. Он 
выразил благодарность всем, 
кто доверил ему «голоса и 
будущее страны». 

«Я буду президентом всех 
– левых и правых, тех, кто 
хочет в Евросоюз, и тех, кто 
хочет быть рядом с Россией», – 
заявил избранный президент.

Он также поздравил свою 
соперницу Майю Санду с 
«хорошим, достойным резуль-
татом». «Я хочу поблагодарить 
за жесткую, но хорошую кампа-
нию. Нам не нужна ненависть в 
обществе. Я учту позицию изби-
рателей Майи Санду. Давайте 

успокоим страсти. Предлагаю 
встретиться завтра же, обсу-
дить, что делаем дальше, чтобы 
сохранить стабильность в стра-
не», – подчеркнул Додон.

РАССЛЕДОВАНИЕ

Журналисты нашли  
у Порошенко  

незадекларированную  
виллу в Испании

Журналисты на среди-
земноморском побережье 
Испании обнаружили виллу 
президента Украины Петра 
Порошенко, не указанную в 
его декларации. Расследование 
провели журналисты програм-
мы «Схемы», совместного про-
екта Радио Свобода и телека-
нала «UA: Первый». 

 По данным журналистов, 
вилла, которая находится к 
западу от курортного горо-

да Марбелья, оформлена на 
фирму Порошенко Feruvita 
SL. Двухэтажное здание име-
ет площадь 1254 квадратных 
метра. Рядом с домом бассейн. 
Площадь земельного участка – 
0,26 гектара.

Вилла построена в 1993 году. 
Установлено, что Порошенко 
приобрел ее в 2008 году. В финан-
совых отчетах компании Feruvita 
SL указано, что стоимость владе-
ния составляет 4 млн евро.

Самые 
надежные 

подержанные 
автомобили
Эксперты из Немецкого общества 

технического надзора TÜV оценили 
надежность подержанных автомоби-
лей, изучив результаты девяти милли-
онов техосмотров.

Рейтинг возглавили две немецкие 
марки: люксовый компактный внедо-
рожник SUV Mercedes GLK и спортив-
ный Porsche 911 с двухдверным купе 
или кабриолетом.

Что касается малолитражных 
машин, то тут вне конкуренции ока-
зался субкомпактный автомобиль 
Mazda 2 японского производителя.

Миниатюрная страна  
чудес в Гамбурге

Национальный комитет 
Германии по туризму (DZT) 
опубликовал свой новый рей-
тинг немецких достопримеча-
тельностей 2016 года, состав-
ленный на основе опроса 
иностранных туристов. В нем 
приняло участие более 40 
тысяч посетителей сайта www.
germany.travel со всего мира. 

Первое место по резуль-
татам опроса заняла 
Миниатюрная страна чудес в 
Гамбурге. В этом популярном 
музее, расположенном в квар-
тале Шпайхерштадт, находится 
самый большой железнодорож-
ный макет в мире. В прошлом 
году его посетили 1,25 милли-
она человек. На фотографии 
изображен один из новых тема-
тических разделов экспозиции 
– модель античного города 
Помпеи.
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Вскоре мне пришлось рас-
статься и с фермерским 
хозяйством. Начали интен-

сивно расти цены на горюче-сма-
зочные материалы, удобрения и 
семена. Упала рентабельность садо-
водства и овощеводства. Спрос на 
сельхозпродукцию из-за ее изоби-
лия также падал вместе с ценой.

Золотое некогда время медленно 
уходило в прошлое. Но не забывали 
обо мне и моем предприятии пред-
ставители правоохранительных 
органов. Многие затаили обиду на 
меня из-за изданных книг, раскры-
вающих порочность, несправедли-
вость системы следствия и право-
судия. Мной описаны многочислен-
ные моменты оперативной работы, 
в том числе с участием завербован-
ных агентов, с применением дру-
гих негласных приемов, связанных 
с изобличением и привлечением 
граждан к уголовной ответствен-
ности. Реакция последовала неза-
медлительно, и еще долго я ощущал 
незримую месть следствия и право-
судия.

Не избежало потрясений 
и совместное предприятие. 
Заинтересованные лица искали 
повод его разорить, чтобы потом 
забрать. Проверки были регуляр-
ными, но они желаемого результата 
инициаторам не приносили.

Явно подпортил мою репута-
цию один азербайджанец по имени 
Руслан. До появления в моей орбите 
он некоторое время жил в Минске, 
имел прописку, занимался постав-
кой сельхозпродукции со своей 
родины. Привозил цитрусовые и на 
мои точки. Как-то от него посту-
пила просьба о сдаче ему в арен-
ду магазина по улице Московской. 
Предложенная арендная плата меня 
вполне устроила. К тому же магазин 

не давал мне больше прибыли – во 
многом из-за постоянных прове-
рок, да и по другим причинам.

Около года Руслан мне исправ-
но платил арендную плату. Меня 
это устраивало. Особых проблем 
не возникало. Потом до меня нача-
ли доходить слухи, что Руслан под 
большие проценты берет у знако-
мых взаймы валюту. Зная, что этот 
азербайджанец у меня арендует 
магазин, не сомневаясь в моей поря-
дочности, многие начали давать 
доллары Руслану под проценты, 
превышающие официальный курс 
Нацбанка. Отжалели «зеленые» мои 
друзья, знакомые, среди них были 
даже сотрудники милиции. 

Набрав более ста тысяч долла-
ров США, Руслан неожиданно для 
всех исчез. Его начали разыскивать, 
к этому активно подключились 
офицеры милиции, одолжившие 
ему по несколько тысяч долларов 
под проценты. Ко мне в офис посто-
янно заходили кредиторы, спраши-
вая, есть ли какие-нибудь новости 
о местонахождении Руслана. Я так-
же не знал, где он находится. Так 
как товар в магазине числился за 
пропавшим, а часть его была взята 
на реализацию, то в этой ситуа-
ции необходимо было проводить 
ревизию, чтобы узнать истинное 
положение дел. Ревизия показала, 
что товаров недостаточно, чтобы 
выплатить поставщикам деньги. 
Не хватало где-то пяти тысяч дол-
ларов. Получалось, что Руслан, по 
сути, «кинул» и меня.

Вскоре мне помощники доло-
жили, что Руслан в Минске и скры-
вается у своей любовницы, адрес 
тоже подсказали они. Я сообщил 
тотчас оперативным сотрудникам 
милиции, которые были более чем 
заинтересованы в возврате данных 

взаймы денег. Выехав по указанно-
му адресу, они задержали Руслана и 
тотчас мне отзвонились, советуясь 
со мной, что делать дальше. Я, зная 
их личную заинтересованность, 
подсказал: дайте понять, что с ним 
церемониться никто не будет, а 
значит, он может стать инвалидом, 
если не отдаст долги. Судя по все-
му, вразумляли предприимчивого 
азербайджанца достаточно актив-
но. После ощутимых ударов Руслан 
долго не упрямился, дал согласие 
на возвращение долгов и предло-
жил работникам милиции про-
ехать вместе с ним в одно укромное 
местечко, где он из тайника доста-
нет валюту и драгоценности (он их, 
кстати, просто обожал) и сполна 
рассчитается с кредиторами.

Три офицера милиции повезли 
проштрафившегося на место хра-
нения ценностей. Приехав к пятиэ-
тажному дому, поднялись на самый 
верхний этаж. И тут Руслан попро-
сил офицеров постоять у двери, 
чтобы не тревожить зазря семью 
с малолетними детьми. Получив 
согласие на это, он сам вошел в 
квартиру. Сотрудники милиции, 
простояв у двери несколько минут 
в ожидании, затем спохватились, 
что Руслан не возвращается. Они 
вошли в квартиру и увидели откры-
тое окно, через которое вполне 
можно было взобраться на крышу 
по расположенной рядом пожарной 
лестнице.

Обескураженные, взволнован-
ные исчезновением вороватого 
заемщика, офицеры предприняли 
активные поиски его. Но все их 
усилия оказались безуспешными. 
Позвонив мне, они сокрушенно 
сообщили о происшествии. В ответ 
я разразился гомерическим смехом. 
При этом открыто и нелицеприятно 

раскритиковал их нерасторопность, 
доверчивость и наивность. 

«Вот так бездарно работает 
наша доблестная милиция, – поду-
мал огорченно я про себя, когда 
выговорился по телефону. – Даже 
будучи заинтересованными лично 
в положительном результате пред-
принимаемых усилий, офицеры 
делают непростительные ошибки».

Руслан исчез из Минска, и с тех 
пор его никто из кредиторов не 
встречал. Слухи ходили разные, но 
они не были стопроцентно досто-
верными.

В магазин были приняты новые 
работники, и вопрос о его долгах 
впоследствии закрыли. Но большой 
прибыли от торговли все равно не 
было. Плюс ко всему произошел 
случай, который повлиял на мое 
решение продать магазин и закрыть 
совместное белорусско-польское 
предприятие.

В январе 1997 года мне позво-
нил директор СП «Консент» Иван 
Сергиеня и срывающимся от волне-
ния голосом с извинениями сооб-
щил:

– Валерий Илларионович, 
у меня большая неприятность. В 
автобусе вчера поздно вечером воз-
вращался домой и оставил сумку 
со своими документами, паспор-
том, удостоверением. Там же были 
товарные накладные и приходные 
ордера. Я вез их домой, чтобы на 
выходные посидеть, пересмотреть и 
сделать годовой отчет.

– Ты что наделал? Почему не 
спросил у меня разрешения на 
то, чтобы взять домой служебные 
документы? – вполне обоснованно 
возмутился я. – Езжай в автобус-
ный парк и поспрашивай, кто был 
водитель, может, сумка у него оста-
лась. Деньги там были?

– Мои личные, небольшая сум-
ма. Я позвонил в автобусный парк. 
О сумке никто не знает. 

– Поезжай лично в автопарк и о 
результате потом доложишь.

Известие неприятное. Но по 
логике вещей, прикинул я после 
этого разговора, ничего сверх-
страшного не произошло. Тем не 
менее, позвонил бухгалтеру СП 
«Консент» Н.Геранович.

– Нина Платоновна, объясни-
те, пожалуйста, почему вы отдали 
документы Сергиене для работы с 
ними дома?

– Что вы, Валерий 
Илларионович, от меня хотите? 
– раздраженно ответила она. – 
Сергиеня мой директор, и он впра-
ве потребовать документы.

– А какие конкретно бухгалтер-
ские бумаги пропали?

– Накладные, частично и при-
ходные ордера за 1996 год. Если 
не найдем, надо будет сообщить в 
налоговую и милицию. Штрафа нам 
не избежать, – нарисовала невесе-
лую перспективу главбух.

 – Штраф, конечно, будет, но у 
меня регистрация, кассовая книга 
ежедневно заполнялась. Выручка 
сдавалась в банк, налоги оплачи-
вались. Здесь проблемы не должно 
быть. К тому же нас регулярно про-
веряют.

– Вы же знаете, какое к нам 
отношение. Малейшую зацепку 
ищут, чтобы разорить.

– Да ерунда все это. Движение 
денег ведь как на ладони. Накладные 
можно восстановить, взяв у сдатчи-
ков товара их копии. Копии при-
ходных ордеров тоже можно лег-
ко написать, выписав ежедневную 
выручку из кассовой книги.

– Это большой кусок работы.
– Я все сделаю. Но надо подо-

ждать: а вдруг найдутся утерянные 
документы. Кому нужны бумажки? 
Это не деньги. Должны вернуть. 
Там же реквизиты есть.

Через два дня позвонил Иван 
Сергиеня.

– Нашел я в автобазе водителя, 
который был в тот день на данном 
маршруте. В салоне ничего не нахо-
дили.

– Это плохо. Езжай в милицию 
и напиши заявление об утере бух-
галтерских документов и своего 
паспорта. Сегодня же, а вдруг кто-
то в милицию сумку уже принес.

– Хорошо. Сейчас же поеду, – 
удрученно согласился Сергиня.

В течение недели известий о 
находке сумки не поступило. И я 
дал команду директору «Консента» 
идти в налоговую инспекцию и 
написать заявление о пропаже. Со 
слов Сергиени в налоговой отнес-
лись к данному факту спокойно, 
взяли объяснение и начислили 
штраф. Инспекторы подсказали, 
что надо дать объявление в газету. 
При этом ни начальник налоговой 
инспекции Октябрьского райо-
на, ни инспекторы ни словом не 
обмолвились о наличии разъясне-
ний главной налоговой инспекции. 
Эти методические указания дают-
ся для налоговой инспекции, а не 
для плательщика. Налоговая долж-
на была довести их до сведения 
работающих плательщиков налога. 
Но нам никто не сказал, что надо 
было выписать дубликаты приход-
ных ордеров и их зарегистриро-
вать в налоговой. Это, предпола-

гаю, делалось умышленно, чтобы 
потом воспользоваться пробелом 
законодательства и неугодных, что 
называется, поиметь по полной 
программе.

Так и случилось. Никто из 
наших контролеров не стал обра-
щать внимания на наличие обра-
щения директора «Консента» во 
все органы и имеющийся ответ из 
милиции.

Несмотря на уплаченный нами 
штраф, была произведена проверка 
совместного предприятия налого-
вой инспекцией Октябрьского рай-
она. Она потребовала еще раз упла-
тить штраф. Это открытый госу-
дарственный рэкет, грабеж средь 
бела дня. Мы донесли информацию 
– нас оштрафовали. Но показалось 
мало. Раскопали, а может, и написа-
ли задним числом и ограбили пред-
приятие на сумму, равную годовой 
выручке. Как можно в таких усло-
виях успешно работать? Как можно 
не обманывать государство, когда 
оно тебя обманывает на каждом 
шагу?..

Столкнувшись с очередным 
беспределом, я принял решение 
закрыть совместное белорусско-
польское предприятие «Консент». 
Я не видел смысла работать по 12 
часов в сутки, тратить нервы и здо-
ровье для того, чтобы впоследствии 
тебя обобрало государство.

Увы, мои успехи в бизнесе ока-
зались временными. На пути к про-
цветанию и успеху один за другим 
возникали барьеры, которые в ито-
ге оказались непреодолимыми.
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Л ю С Т Э Р К АП У Б Л І К А Ц ы І

ИЗ-ПОД ПЕРА ПОСЛЕ СОбЫТИЯ

«Народная Воля» уже сообщала о том, что очередной своей книге Валерий Сороко  
дал название «Кровь и стоны бизнеса». Оно о многом говорит.

Сегодняшняя публикация – о трагедии некоторых из тех, с кем были связаны многие годы жизни автора.

Валерий СОРОкО

Кровь и стоны 
бизнеса

После выхода в свет шести 
моих книг некоторые 
в ы с окоп о с т а в л е н н ы е 

работники прокуратуры России и 
Беларуси, узнавшие себя на стра-
ницах документальных повестей, 
предъявили мне и издательству 
«Ранет-92», учредителем которого 
я являлся, многочисленные иски 
о защите чести и достоинства, по 
которым взыскивались огромные 
суммы. «Обиженные», находясь у 
власти, мстили мне, используя свое 
должностное положение, направляя 
контролирующие органы на скру-
пулезные проверки моего бизнеса. 
Доходило до того, что прокурорские 
работники с рулеткой обмеряли 
арендованные предприятием поме-
щения, чтобы уличить в занижении 
суммы оплаты арендованных пло-
щадей. Бизнес был легальный, про-
зрачный, нарушений не выявляли, 
однако отрывали меня и моих под-
чиненных от повседневного реше-
ния возникающих вопросов, что, 
естественно, не лучшим образом 
влияло на обороты и прибыль. Я 
же вынужден был находиться в бес-
конечных судебных заседаниях либо 
готовился к ним. На почве стрессо-
вых ситуаций ослабился иммунитет, 
я стал часто болеть, находился на 
стационарном лечении. В больни-
це было достаточно времени, что-
бы обдумывать план действий. Я 
пришел к выводу, что работать, как 
раньше, мне не дадут контролиру-
ющие органы и необходимо избав-
ляться от торговых точек, выручка 
от которых падала.

У меня было много знакомых 
коммерсантов, которые мечтали 
иметь на Привокзальной площа-
ди в Минске и вокруг нее свои 
торговые объекты и готовы были 
заплатить за это большие деньги. 
Так что тут способ кардинального 
решения возникших проблем про-
сматривался.

Не складывались у меня отноше-
ния и в семейной жизни. Пришлось 
привезти из деревни слабеющую 
старенькую маму к себе в кварти-
ру в Минске. Она также требовала 
немалого внимания. Жена посто-
янно капризничала, вмешивалась в 
мою работу, окружила себя совет-
чицами-подругами и пыталась весь 
бизнес перестроить под себя, не 
имея в этом ни опыта, ни знаний. 
Это также сказывалось на прибыли 
предприятия. Начались скандалы. 

Однажды, придя поздно домой, 
я не обнаружил дома ни жены, ни 
дочери, ни их вещей. Людмила уеха-
ла к своим родителям, оставив меня 
одного с мамой, проблемами на 
работе и судебными тяжбами.

Видимо, не зря говорят: что ни 
делается в жизни, делается к лучше-
му. Директор предприятия Михаил 
Бобрович, зная, что я хочу про-
дать бизнес, высказал намерение 
совместно со своими партнерами 
купить торговые места с обустро-
енными точками и оборудованием. 
Я неоднократно слышал от него 
о планах на дальнейшую жизнь. 
Бобрович мечтал собрать сто тысяч 
долларов и уехать в Америку, не 
видя в Беларуси перспектив для двух 
дочек и себя лично. Идя навстречу 
своей мечте, он решился вложить 
имеющиеся накопления в знакомый 
ему бизнес. А так как денег не хва-
тало, подтянул своих партнеров – 
хороших наших знакомых, молодых 
перспективных, грамотных парней 
Игоря Рыбакова и Ваню Пискуна. 
Они с нами сотрудничали и были 
хорошо осведомлены о нюансах тор-
гового бизнеса.

Сделка состоялась. Я продал 
агропредприятие со всем движи-
мым и недвижимым имуществом. 
За вырученные деньги купил ближе 
к центру домовладение, куда вско-
ре переехал, оставив жене и дочери 
меблированную квартиру. Я всегда 

мечтал жить в отдельном доме, что-
бы не слышать соседей ни сбоку, ни 
снизу, ни сверху, не дышать запаха-
ми готовящейся где-то рядом пищи. 
Мечтал иметь свой уголок, чтобы 
можно было выйти во дворик дома, 
посидеть в беседке и иметь неболь-
шой огород с зеленью, овощами, 
садом и ягодными кустарниками. 
Моя мечта сбылась, я почувствовал 
себя гораздо лучше и физически, и 
морально. Дом стал моей крепостью, 
защищающей от внешнего мира, у 
которого немало негативных сторон 
и сложных проблем.

Все имеет начало и конец. Суды 
закончились. Деньги мною посте-
пенно выплачивались, согласно 
решениям, принятым отечествен-
ной Фемидой. Судебные исполните-
ли не давали покоя, приходили опи-
сывать имущество, звонили, требо-
вали выплатить суммы, начислен-
ные по исполнительным листам. 
Иногда извинялись, оправдывали 
свою назойливость давлением ист-
цов и начальства. А чаще всего дей-
ствовали жестко, без сантиментов. 
Кто-то угнал два принадлежащих 
мне «Мерседеса». Виновника не 
нашли, да и искал ли их кто долж-
ных образом? Кто за этими кра-
жами стоял, можно было только 
догадываться.

Невзирая на все это, я продол-
жал бороться, не сдавался, сил у 
меня было еще достаточно. Жизнь 
постепенно налаживалась и прихо-
дила в нужный повседневный ритм. 
Инфляция помогала мне существен-
но уменьшить расходы по выплате 
присужденных судами сумм. Да и 
голодовка у здания Верховного суда 
привела к тому, что председатель 
на некоторое время приостановил 
исполнение судебных постановлений.

Но мои проблемы были мизер-
ными по сравнению с бедой, слу-
чившейся с покупателями моего 
бизнеса. Я предупреждал приобре-

тателей торговых точек в центре 
Минска, что им будет очень сложно 
работать. Им будут противосто-
ять и устоявшиеся криминальные 
группировки, и отдельные сотруд-
ники правоохранительных орга-
нов, желающие принять участие 
в дележке доходов, и чиновники, 
которые тоже хотели что-то иметь 
от прибыльного бизнеса.

Михаил Бобрович, как никто 
другой, знал о многих нюансах, 
попытках скрытого передела биз-
неса. Правда, я не посвящал его 
в мои отношения с криминалом и 
чиновниками. К тому же у него не 
было такого авторитета, как у меня. 
Криминал меня побаивался, чинов-
ники, зная это, открывали мне две-
ри. Особенно наглядно я это ощутил 
после выступления начальника УВД 
на заседании Мингорисполкома, 
который, не желая этого, сделал 
мне бешеную рекламу, заявив, что 
я в городе Минске главный бан-
дит и криминальный авторитет. И 
сделал это, несмотря на то, что я 
всегда старался работать и жить 
в правовом поле, в соответствии 
с действующим законодательством. 
Моя богатая на события биография, 
хорошее знание действующих нор-
мативных документов, мои книги – 
все это позволяло мне без большо-
го напряга оставаться на плаву. И 
даже длительное время, находясь в 
центре внимания, пусть и не самого 
лестного, но все-таки иметь при-
быль и быть неуязвимым как для 
криминала, так и для чиновников. 

Но другие таким иммунитетом 
не обладали. А бизнес тогда «кры-
шевали», «дербанили» и имели от 
владельцев (даже мелких, не говоря 
уже о крупных) незаконные возна-
граждения. Отщипывали от лакомо-
го пирога кто как мог. А если кто-то 
отказывался платить дань, то в лихие 
девяностые их зачастую ожидала 
незавидная участь. Было множество 

историй с наказанием непослушных, 
с убийством и исчезновением биз-
несменов и членов их семей.

Испили эту горькую чашу и 
покупатели моего предприятия. Не 
прошло и полгода после оформле-
ния сделки с ними, как мне сообщи-
ли, что Михаила Бобровича обна-
ружили повешенным в чердачном 
помещении соседнего с офисом 
дома. На одной руке у него были 
отрезаны пальцы. Меня эта новость 
очень сильно опечалила.

Вспоминалось время, про-
веденное с Михаилом на работе. 
Плечом к плечу мы долгое время 
шли рядом. У него была семья и две 
взрослеющие дочери. Жена расска-
зывала, что в тот страшный день на 
работу он, как будто предчувствуя 
беду, собирался медленнее обыч-
ного. Открыл дверь в спальню и 
посмотрел на спящих дочерей, как 
бы прощаясь со своим будущим. 

Очень печально и невыносимо 
тоскливо было смотреть на прово-
ды в последний путь моего товари-
ща, особенно терзали душу боль и 
слезы близких. От меня похороны 
всегда требуют огромного напряже-
ния физических и моральных сил. 
Невольно думаешь о бренности 
бытия, даешь оценку пройденному 
пути, задумываешься над смыслом 
жизни, праведности прожитых лет. 
И начинают преследовать невесе-
лые мысли: сколько тебе самому 
еще осталось ходить по земле до 
того, как и твою кончину начнут 
оплакивать; будет ли кому лить сле-
зы над могилой?

Настолько все непредсказу-
емо, что любое мгновение может 
стать последним в жизни. Сделаешь 
последний вздох и через миг отой-
дешь в мир иной, исчезнешь в бес-
конечности.

Я много читал о скорбных мину-
тах, но лучше всех, считаю, ска-
зал по этому поводу Омар Хайям в 

многочисленных своих гениальных 
мыслях-четверостишьях, известных 
как рубаи.

О, как невыразимо гадко
Все сознавать, все понимать
И знать, что жизни всей раз-

гадка –
Необходимость умирать!..
По факту обнаружения трупа 

Бобровича было возбуждено уго-
ловное дело. Правоохранители ста-
ли вызывать для дачи показаний 
его компаньонов – Игоря Рыбакова 
и Ивана Пискуна. Подняли банков-
ские и бухгалтерские документы. 
Оказалось, что за непродолжитель-
ный срок эти бизнесмены залезли 
в долги. Взяли в банках кредиты, 
часть из которых была оформ-
лена на Бобровича. За невозврат 
кредитов встал вопрос о задер-
жании Рыбакова и Пискуна. Они 
обратились ко мне за помощью. На 
некоторое время оставив семьи и 
постоянное место жительства, они 
поселились в моем доме. Затем 
один уехал в Москву, другой – в 
Среднюю Азию. 

Прошло лет семь, и мне после 
долгого молчания позвонил 
Игорь Рыбаков. Мы встретились, 
и он рассказал, что после объяв-
ления в розыск его задержали в 
Подмосковье и осудили. Отсидел 
Игорь три года и вернулся снова в 
Минск. 

Прожил после нашей встречи 
Рыбаков недолго, заболел и умер. 
Главное – не на чужбине, а дома. 
Как сложилась судьба Пискуна, я не 
знаю. Никаких вестей о нем до меня 
не доходило. Но я точно знаю, что 
к убийству Бобровича эти неудав-
шиеся бизнесмены не причастны. 
Они скрывались потому, что боя-
лись за свою жизнь, так как угрозы 
от криминала в их адрес поступали 
постоянно.

Проанализировав после всех 
этих печальных событий сложив-

шуюся ситуацию, я понял: чтобы 
владеть торговыми точками в цен-
тре города и быть успешным биз-
несменом, надо не только иметь 
хорошие мозги, но и хорошо ори-
ентироваться в окружающей обста-
новке, правильно оценивать свои 
возможности. 

Щемить покупателей прибыль-
ных торговых точек стали сразу же 
после того, как узнали, что они уже 
не мои. При этом усердствовали 
как криминал, так и государствен-
ные органы. Мингорисполкомом 
было дано указание о постепенном 
сносе киосков с целью освобож-
дения Привокзальной площади и 
прилегающих улиц от переносных 
торговых точек. В то же время на 
эти же точки начали плотно «наез-
жать» криминальные вымогатели 
– представители «смотрящего» по 
Минску. Другие любители халявы, 
самоуправничая, также прикрыва-
лись ворами в законе.

Не имея опыта общения с ними, 
дав слабину, новые владельцы 
«Ранета» начали им что-то платить. 
Но с такой категорией людей про-
тяни только палец – руку откусят. 
Криминалитет стал еще активнее 
«наезжать», больше требовать, поя-
вились новые «крыши», которые 
также хотели иметь долю в лакомом 
куске. Финал известен: один убит, 
двое в бегах, полнейшее разорение. 
Это еще раз подтверждает правоту 
народной пословицы: не зная броду, 
не суйся в воду.

После опубликования книг и 
удовлетворения многочисленных 
судебных исков мне пришлось 
резко уменьшить свою предпри-
нимательскую активность. На мне 
еще некоторое время оставалось 
совместное предприятие «Консент». 
Магазин, пара киосков и уличная 
торговля фруктами давали при-
быль, но гораздо меньшую, чем АП 
«Ранет».

Вместо Америки – на кладбище

Книгу Валерия Сороко «Кровь и стоны бизнеса»  
можно приобрести в сети книжных магазинов «Белкнига» 
и в столичном магазине «Академкнига».

Полоса предательств и неудач 

Пейзаж после «битвы»
В этом году кинофести-

валь «Лістапад» наперекор 
своему названию проходил 
на фоне крепкого раннего 
снега, будто он настоящий 
«Снежань». Но кого из нас, 
людей в общем-то северных, 
может испугать погода? В 
кинотеатры за неделю при-
шло 20.000 зрителей, кото-
рые посмотрели 160 фильмов 
конкурсной и внеконкурсной 
программ. А профессиональ-
ное жюри вынесло такой 
вердикт: Гран-при «Золата 
Лiстапада» получил фильм 
«Лили Лейн» (Венгрия, 
Германия, Франция) режис-
сера Бенедека Флигауфа. 
В национальном кон-
курсе первенство отда-
но художественной ленте 
белорусского режиссера 
Виктора Красовского «Души 
мертвые» и документальной 
– «Саламанка» режиссеров 
Руслана Федотова и 
Александра Кулака. А 
лучшим белорусским анима-
ционным фильмом признан 
«Даша и людоед» Наталии 
Суринович.

И ничего не предве-
щало споров. Тем более на 
заключительной пресс-
конференции кинофестива-
ля, когда, казалось бы, гости 
и члены жюри пришли про-
сто поблагодарить друг друга 
за внимание. Но Светлана 
САВЧИК, директор кино-
театра «Победа», в котором 
проходила часть конкурс-
ных показов, что называет-
ся, не смогла смолчать. Она 
выступила и сказала, что ее, 
например, неприятно реза-
нул тот факт, что в разде-

ле конкурса «Национальное 
кино» победил фильм бело-
русского режиссера, который 
был произведен в России. 

– Белорусское кино еще 
в начале пути, и нам сейчас 
очень важно определить, что 
же это такое – «белорусское 
кино». По-моему, сегодня 
мы нуждаемся в уточнении, 
какие фильмы мы можем 
относить к белорусским, – 
добавила С.Савчик.

И в бой пошли кино-
критики. Прозвучала цита-
та известного публициста 
Максима Жбанкова: «То 
кино, которое резонирует со 
мной, оно и есть белорус-
ское». Но это слишком гло-
бальное высказывание, поэ-
тому Людмила САЕНКОВА 
уточнила эту мысль:

– Сейчас почти все филь-
мы делаются с участием 
нескольких разных стран. 
Высчитать по деньгам, кто 
сколько дал, зрителю труд-
но. Да и нет необходимо-
сти. Потому что независимо 
от титров видно: это – кино 
румынское, а это – венгерское 
или польское. И, думаю, мно-
гие зрители аплодировали 
картинам и оставались после 
сеанса на дискуссию именно 
потому, что это было их кино: 
румынское, венгерское, поль-
ское. Хотя по территории, по 
времени, по ментальности – 
чужое. Но оно отзывалось в 
душе по общечеловеческим 
ценностям. Вот это важно. 
Это уровень искусства. 

Дир ектор пр о-
грамм «Лістапада» Игорь 
СУКМАНОВ взял с места в 
карьер:

– Национальный конкурс 
– это не гетто. Национальный 
конкурс – лаборатория. На 
национальном кино не дол-
жен обязательно стоять лэйбл 
Беларуси. Контекст миро-
вого кино, его генеральная 
линия, создается не нами, 
а фестивалями в Каннах, 
Венеции, Берлине и т.д. И в 
большом мире кино поня-
тие национального отошло 
на задний план. А на первый 
план вышло кино авторов. 
В Каннах соревнуются не 
Франция, Великобритания и 
Германия, а Лозница, Ханеке, 
Долан. Каждый из них,  
безусловно, носитель своей 
культуры. Но кино – большое 
производство, и режиссеры 
работают там, где есть мате-
риальная возможность. Цель 
нашего фестиваля – поддер-
жать очень хрупкие понятия 
«искусство» и «авторская 
мысль». Это главное, это 
фокус фестиваля. Конечно, на 
белорусском фестивале легко 
дать карт-бланш своему, бело-
русскому, родному. Но это 
будет нечестно и по отноше-
нию к фестивалю, и по отно-
шению к зрителю. Вспомните, 
как три года назад мы здесь 
собирались и говорили: а есть 
ли вообще белорусское кино? 
Сейчас оно есть, оно суще-
ствует, оно бурлит. Только 
давайте еще чуточку потер-
пим. Всему свое время.

Как настоящая тяжелая 
артиллерия, выступил дирек-
тор студии «Беларусьфильм» 
Игорь ПАРШИН. Впрочем, 
ему давно пора было выска-
заться публично. Он начал с 
«низких истин»:

– Понимаете, в чем дело: 
60 процентов успешных 
фильмов, которые сейчас 
демонстрируются на россий-
ских каналах, делают бело-
русы: от сценариев (где они 
работают литературными 
неграми, людьми без своей 
фамилии) до режиссуры. Я 
точно знаю. Как говорится, 
наши люди везде, начиная от 
Голды Меир. А сейчас хочу 
рассказать, что происходит 
на студии, которую я воз-
главляю уже год. Сегодня у 
меня в редактуре находятся 
15 сценариев молодых ребят, 
которые будут делать свои 
короткометражные фильмы 
на базе «Беларусьфильма». 
Это решено на уровне 
Минкульта. Сначала мини-
стерство поставило усло-
вие: «Авторами должны 
быть только выпускни-
ки Белорусской академии 
искусств». Но я смог пере-
убедить: любой белорус, 
имеющий профильное обра-
зование и желающий снять 
кино, имеет право делать 
кино на студии. Я так счи-
таю: наш соотечественник 
может учиться в Лондоне, он 
может закончить режиссер-
скую школу в Нью-Йорке – 
что ж, если у человека есть 
возможность платить за 
образование? Или есть у нас 
парень из Пинска, который 
сейчас заканчивает ВГИК… 
Да я просто приглашаю всех 
молодых людей прийти со 
своими идеями, чтобы потом 
сложить альманах «Минск, я 
тебя люблю!». Иначе как мы 
найдем людей, которые будут 
составлять будущее белорус-

ского кино?  
– Вот заканчивается кон-

курс сценариев «Дебют». 
Это 100-процентное финан-
сирование фильма. Кому 
отдать предпочтение? Очень 
сложно. Кого бы ни выбрал, 
все равно будешь плохой, 
– усмехнулся директор. И 
заметил: – Студия – чтобы 
вы не забывали – огромная 
машина, предприятие, в нее 
вложены огромные средства. 
Она должна снимать кино, 
которое еще и успешно про-
дается на рынке. А рынок 
у нас: Россия и Европа. 
Собственно, я понимаю, моя 
должность всегда будет под 
прицелом критики, что бы я 
ни снимал. Всегда найдутся 
оппоненты: «Это не белорус-
ское!» Или: «Это не артха-
ус!» Или: «Это ширпотреб!» 
Хотя шифоньеры, понимае-
те, тоже нужны. 

Еще одно. Впервые за 5 
лет на «Беларусьфильме» 
дана площадка студентам для 
их курсовых работ. Я попро-
сил, несмотря на ограничен-
ность средств, чтобы ребятам 
организовали нормальные 
камеры, свет. Формирование 
групп будет только из студен-
тов: и администратор-сту-
дент, и оператор, и режиссер. 
Только один профессионал 
дается им в помощь – тот, 
кто умеет деньги посчитать и 
так ненавязчиво направить. 
В общем, студия существует, 
и надеюсь, что к следующему 
году она сможет представить 
на фестиваль «Лістапад» пол-
ноценную художественную 
картину. 

Елена МОЛОЧКО.

Режиссер  
Виктор 

Красовский – 
победитель 

национального 
конкурса 

кинофестиваля 
«Лістапад»

РЭДКІ ЧАЛАВЕК

Юрась ЖалЕзка:
«Складаней за ўсё 
вывучыць першыя 

2–3 мовы…»
Карэспандэнт “Народнай Волі” пагутарыў з чалавекам,  

які валодае 18 замежнымі мовамі.
Мінчанін юр ась 

ЖАЛЕЗКА – паліглот. Яшчэ ў 
школе пачаў захапляцца выву-
чэннем моў, чаму і прысвяціў 
усё сваё жыццё…

– Усяго вывучыў 18 моў, 
хаця толькі паловай з іх вало-
даю ў дасканаласці, – кажа 
наш суразмоўца. – Ведаю 
англійскую і французскую 
мовы, іспанскую і партугаль-
скую, італьянскую і галанд-
скую, шведскую і нарвеж-
скую, літоўскую і латышскую, 
ірландскую і кітайскую…

– Захапленне пачалося 
яшчэ ў школьныя гады?

– Так, недзе ў 9-м класе 
зацікавіўся, калі ў часопісе 
“Наука и жизнь” прачытаў 
артыкул пра савецкіх 
паліглотаў.

– Для гэтага патрэб-
ны былі нейкія асаблівыя 
здольнасці?

– Я зараз магу казаць, 
што ў мяне ёсць пэўныя 
здольнасці, бо вывучыць 
столькі моў – гэта ўсё-такі 
не так лёгка. А раней проста 
працаваў над сабой, і гэта дало 
плён. Увогуле, складаней за ўсё 
вывучыць першыя 2–3 мовы. 
Далей працэс ідзе ўжо лягчэй.

– Заканчвалі, напэўна, 
Інстытут замежных моў?

– Улічваючы маё захаплен-
не, гэта быў лагічны крок. Ды і 
паступіць туды было для мяне 
зусім не праблематычна.

– Якія мовы для вас 
самыя складаныя?

– У ірландскай даволі цяж-
кая граматыка, а ў кітайскай 
іерогліфы няпроста засвоіць. 
Трэба ведаць 3–5 тысяч 
іерогліфаў, каб у дасканаласці 
размаўляць на кітайскай мове. 
Да слова, я і беларускую мову 
стаў добра ведаць толькі пад-
час вучобы ў Лінгвістычным 
універсітэце. Спачатку вывучыў 
польскую, а затым мне проста 
стала сорамна. Думаў: як жа 
так, што ты вучыш замежныя 
мовы, а родную не ведаеш? 
А раней я вучыўся ў звычай-
най мінскай школе, навучанне 
беларускай мовы было прак-
тычна на нулі. Але, як кажуць, 
лепш позна, чым ніколі, 

і ў хуткім часе я ўжо чытаў 
Уладзіміра Караткевіча і паста-
янна наведваў “Беларускую 
майстроўню”.  

– Колькі часу вам было 
неабходна, каб вывучыць усе 
мовы?

– Зараз мне 55 гадоў, 
таму з 9-га класа іх і выву-
чаю. Фактычна ўсё жыццё 
гэтаму прысвяціў. Але, калі па 
шчырасці, то менавіта гэтымі 
18 мовамі я сябе і абмежаваў. 
Лепш удасканальваць тое, што 
ўжо ведаеш.

– У жыцці гэтае захаплен-
не спатрэбілася?

– А я ўсё жыццё і 
працаваў перакладчыкам у 
навукова-асветніцкім цэн-
тры імя Скарыны, хаця 
закончыў аспірантуру па 
філасофіі. Таксама быў пера-
кладчыкам у Акадэміі навук, 
у Фондзе Сораса працаваў 
чатыры гады… Зрэшты, 
зараз я – індывідуальны 
прадпрымальнік, працую 
толькі на сябе. Раблю перакла-
ды і даю вучням урокі.

– Вы чытаеце замеж-
ную літаратуру на мове 
арыгінала?

– Безумоўна. Не хацела-
ся б крытыкаваць пераклады 
замежных твораў на белару-
скую мову, але галоўнае, каб 
не было двайных перакладаў 
– яшчэ і праз рускую. Падчас 
перакладаў вельмі шмат губля-
ецца. І, калі згуба падвоеная, 
то такі твор наогул не вар-
та чытаць. Губляецца і сэнс, і 

смак мовы пісьменніка.
– З веданнем замежных 

моў добра падарожнічаць па 
розных краінах…

– Я бываю дзе-нідзе у 
Еўропе, веды, безумоўна, добра 
дапамагаюць. Але больш за ўсё 
мне падабаецца рабіць пера-
клады нейкіх дробных рэчаў. 
Напрыклад, перакласці ліст 
у Францыю чалавеку ад яго 
блізкіх з Мінска. Магу зрабіць 
невялікі пераклад, калі папро-
сяць. Мне гэта даспадобы, таму 
за такія дробязі нават грошай 
не бяру. Праўда, трэба сказаць, 
зараз моладзь куды больш 
цікавіцца вывучэннем замеж-
ных моў. Час такі, само жыц-
цё штурхае да гэтага. А раней 
што было? Савецкая жалезная 
заслона на мяжы з Еўропай, 
таму і тая ж англійская ці 
нямецкая мова асабліва не 
карысталася попытам. Яе не 
ведалі не тое што вучні, але і 
асобныя выкладчыкі. Інстытут 
замежных моў заканчвалі і не 
маглі звязаць двух слоў. Так іх 
вучылі, так яны і працавалі.

– Спадар юрась, напры-
канцы хацеў запытаць: 
колькі моў можа вывучыць 
чалавек, калі рэальна ацэнь-
ваць магчымасці?

– Трэба бегаць не за коль-
касцю, а за якасцю. Да таго 
ж, напэўна, не ў кожнага ёсць 
здольнасці да вывучэння моў. 
Трэба мець добрую памяць – 
гэта адна з галоўных умоў.

Алесь СІВЫ.
Фота: zviazda.by

КНІГАРНЯ

Успаміны, апаленыя вайной
Хто з нас у мален-

стве не чытаў, а часам і не 
перачытваў кнігу ўспамінаў 
дзяцей вайны “Ніколі не 
забудзем”? Шчымлівыя апо-
веды беларускіх хлопчыкаў і 
дзяўчынак, чыё маленства 
прыпала на час фашысцкай 
акупацыі, уражвалі да слёз. 

– А потым да чытачоў 
прыйшла мастацкая літаратура 
пра вайну, і кожны адкрываў 
для сябе Васіля Быкава, Івана 
Шамякіна, Алеся Адамовіча, 
Івана Навуменку, Івана 
Чыгрынава, Івана Сяркова 
і многіх старэйшых і мала- 
дзейшых пісьменнікаў, чые тво-
ры былі напоўнены героікай 
патрыятызму, а іх героі вялі 
дарогамі вайны і партызанскімі 
сцежкамі, вучылі супера-
жываць перажытае нашымі 
бацькамі, дзядулямі і бабулямі. 
Безумоўна, паэты і празаікі, 
ствараючы мастацкія тво-
ры, абапіраліся і на ўласныя 
ўражанні, вынесеныя з той, 
самай кровапралітнай у 
гісторыі чалавецтва, вайны.

І вось перад намі кніга 
выключна дакументальных 
аповедаў “Я помню ўсё…”, 
якую ўклалі Уладзімір Ліпскі 
і Мікола Чарняўскі. Як адзна-
чаецца ў анатацыі, “ідэя 
гэтай кнігі – сабраць пад 
адной вокладкай шчымлівыя 
і балючыя ўспаміны вядо-
мых пісьменнікаў Беларусі… 
Аўтары зборніка прайшлі праз 
самыя цяжкія выпрабаванні 
яшчэ на пачатку жыцця і 
захавалі ва ўспамінах вялікі 
подзвіг сваіх бацькоў і тых 
дарослых, хто ў гады вай-

ны засцерагаў іх ад голаду і 
смерці”. 

У кнізе – у прозе і вер-
шах – прадстаўлены ваен-
ныя старонкі біяграфій 43 
пісьменнікаў, якія, кажучы 
словамі лаўрэата Нобелеўскай 
прэміі Святланы Алексіевіч, 
з’яўляюцца апошнімі сведкамі 
вайны. А вылучаюцца яны 
сярод сваіх равеснікаў тым, 
што не толькі вусным, а і 
пісьмовым словам змаглі 
распавесці пра перажытае імі 
самімі, іх роднымі і блізкімі 
і пакінуць свае дакументаль-
ныя споведзі нашчадкам, якія з 
кожным новым пакаленнем усё 
далей і далей ад вайны. 

Юныя чытачы, калі мерка-
ваць па назвах твораў, змеш-
чаных пад вокладкай кнігі “Я 
помню ўсё…”, разам з Паўлам 
Місько пражывуць “Жыццё 
пад кулямі”, а з Уладзімірам 
Паўлавым пройдуць сцежкамі 
яго “Дзяцінства”, з Барысам 
Сачанкам апынуцца “Далёка 
ад дому…”, а з Уладзімірам 
Шулякоўскім – “На вала-
ску ад смерці”, з Яўгенам 
Міклашэўскім здзейсняць 
“Паездку ў прыфранта-
вы лес”, а з Нілам Гілевічам 
перажывуць “Допыт у полі”, 
з Віктарам Кудлачовым пабу-
дуць “У сабачых лапах”, а з 
Уладзімірам Скарынкіным 
паслухаюць “Калыханку за 
калючым дротам”, з Анатолем 
Кудраўцом паспытаюць 
“Кляновае марозіва”, а з 
Васілём Зуёнкам прымераюць 
“Кубанку”, з Нінай Галіноўскай 
убачаць “Зямлю ў агні”, а з 
Рыгорам Барадуліным пастра-

ляюць “З самаробак – па сама-
лётах”, з Рыгорам Ігнаценкам 
парадуюцца, што “Граната 
не ўзарвалася”, а з Янкам 
Сіпаковым перажывуць “Тое, 
што не забываецца”.

Шкада толькі, што гэтую 
кнігу так і не патрымалі ў 
руках Рыгор Барадулін, Ніл 
Гілевіч, Янка Сіпакоў, Генадзь 
Бураўкін, Уладзімір Содаль, 
Анатоль Кудравец, Яўген 
Міклашэўскі, Павел Саковіч, 
Валянцін Лукша, Павел Місько, 
Ніна Маеўская. А маглі б, калі 
б выдаўцы парупіліся выдаць 
яе раней, бо рыхтавалася кніга 
яшчэ да 60-годдзя Перамогі. 
Аднак, паводле слоў галоўнага 
рэдактара часопіса “Вясёлка” 
Уладзіміра Ліпскага, на ста-
ронках якога нараджаўся гэты 
праект, зборнік пісьменніцкіх 
успамінаў пяць гадоў праляжаў 
у выдавецтве “Мастацкая 
літаратура”, потым – столькі ж 
у “Выдавецкім доме “Звязда”, 
бо дырэктараў гэтых устаноў 
Уладзіслава Мачульскага і 
Алеся Карлюкевіча палохалі 
асобныя невядома кім (ці 
не імі самімі?) забароненыя 
імёны. У першапачатковым 
рукапісе нават захаваліся 
для гісторыі іх цэнзарскія 
выкрэсліванні, але і з імі кніга 
не пабачыла свет, а з’явілася 
(прытым без купюр) толькі 
цяпер, і то дзякуючы выда-
вецтву ”Адукацыя і выхаван-
не”. І, як бачым, неба на зямлю 
ад гэтага не звалілася. Затое 
чытачы атрымалі цудоўную 
кнігу – пісьменніцкі аналаг 
кнігі “Ніколі не забудзем”.

Раман ЗАПОЛЬСКІ.

ГОРЕ ЛЮДСКОЕ

Трехлетняя девочка  
перенесла пять операций 

Родители Жени КУДРЯВЦЕВОЙ, в организме которой в прошлом году 
полоцкие медики не увидели батарейку, 

 продолжают бороться за здоровье дочки.
На днях девочке в Минске была сделана очередная операция.

Как уже сообщала 
«Народная Воля», трагедия 
в семье Кудрявцевых про-
изошла в августе 2015 года. 
Женя проглотила литиевую 
батарейку, которая лежала в 
комнате на столе. У ребен-
ка резко ухудшилось само-
чувствие, пропал аппетит, 
началась рвота. Испуганные 
родители недосчитались 
одной батарейки и сразу же 
вызвали «скорую».

– Мы сообщили медикам, 
что девочка могла прогло-
тить батарейку, – вспоми-
нает мама Жени Екатерина. – 
Нас отвезли в больницу и сде-
лали рентген брюшной поло-
сти. Как выяснилось позже, 
на снимке часть батарейки 
была видна, но ее не замети-
ли. Врачи сказали, что у доч-
ки отравление, и отправили 
к педиатру.

Буквально через несколь-
ко дней ребенку стало хуже: 
поднялась высокая темпера-
тура. Родители Жени вновь 
высказали предположение, 
что девочка могла прогло-
тить батарейку, но повтор-
ный снимок ничего не пока-

зал. Врачи диагностировали 
бронхит и выписали направ-
ление в детскую больницу. 

Все это время батарейка 
находилась в организме. 20 
августа девочка впала в кому, 
ее доставили в реанимацию 
полоцкой больницы. Позже 
ребенка перевели в Минск. 

– Столичные медики 
провели операцию и извлек-
ли батарейку из организ-
ма, – говорит Екатерина. 
– Надеялись, что пищевод 
затянется, но потом снова 
начались осложнения: откры-
лось кровотечение. Когда уда-
лили пищевод, увидели, что 
пострадали трахея и аорта. 
Из-за этого пострадал мозг... 
Минские врачи удивлялись, 
как после всего этого девочка 
смогла выжить!

Уже больше года роди-
тели Жени борются за здо-
ровье дочки, которая из-за 
неквалифицированных дей-
ствий полоцких медиков ста-
ла инвалидом. На лекарства 
семья Кудрявцевых ежеме-
сячно тратит более120 евро. 
В прошлом году для сбора 
средств на реабилитацию 

был открыт благотворитель-
ный счет. Собранные деньги 
пошли на курс восстановле-
ния в европейской клини-
ке, который Женя прошла 
минувшим летом.

– Мы очень благодарны 
людям, которые оказали нам 
помощь, – говорит Екатерина 
Кудрявцева. – На благотво-
рительный счет поступали 
деньги со всей страны. Курс 
лечения в европейской клини-
ке обошелся в 6 тысяч евро, и 
без посторонней помощи нам 
было бы трудно.

Для скорейшего вос-
становления такие обсле-
дования нужно проходить 
ежегодно. Пока лечением 
маленькой полочанки зани-
маются белорусские специ-
алисты. На прошлой неделе 
в Детском хирургическом 
центре Минска Жене была 
сделана операция по вос-
становлению пищевода. По 
словам родителей девочки, 
операцию проводили лучшие 
специалисты. 

– Все прошло хоро-
шо, – говорит мама Жени. 
– Надеюсь, что это была 

последняя операция, так как 
для трехлетнего ребенка это 
уже пятая по счету. Правда, 
делать какие-то прогнозы 
медики не стали.

Еще в прошлом году про-
тив полоцких медиков было 
возбуждено уголовное дело. 

Специалисты, которые обсле-
довали Женю Кудрявцеву, 
были лишены права зани-
маться медицинской прак-
тикой на два года, а также 
оштрафованы на сумму от 
150 до 500 базовых величин.

Роман ВАСЮКОВИЧ. 

К СВЕДЕНИЮ 
Оказать помощь 

в реабилитации Жени 
Кудрявцевой может любой 
желающий. 

Благотворительные сче-
та открыты в филиале 216 
– г.Полоцк, ул.Ф.Скорины, 
4; УНП 300230580; МФО 
150801648:

– белорусские руб-
ли – транзитный счет 
3819382106849 на благо-
творительный счет 000020 
в филиале 216, бессрочный;

– евро – транзитный 
счет 3819382311360 на 
благотворительный счет 
000010 в филиале 216, бес-

срочный;
– российские руб-

ли – транзитный счет 
3819382311360 на благо-
творительный счет 000010 
в филиале 216, бессрочный;

– доллары США – тран-
зитный счет 381938211360 
на благотворительный счет 
000038 в филиале 216, бес-
срочный.

Назначение платежа: 
для зачисления на благо-
творительный счет, откры-
тый на имя Кудрявцевой 
Екатерины Викторовны 
на лечение дочери 
Кудрявцевой Жени. 



Матч “Зубраў” на дамаш-
няй арэне з навічком 
Кантынентальнай хакейнай 
лігі – кітайскім “Куньлунем” – 
стаў для многіх балельшчыкаў 
той кропляй, якая перапоўніла 
чашу цярпення. І спра-
ва нават не ў тым, што 
прайгралі кітайцам, якіх, дзе-
ля справядлівасці, у кітайскім 
клубе нескладана пералічыць 
– іх там усяго двое. А ў 
астатнім клуб сфарміраваны 
з прафесіянальных замежных 
ігракоў. Але ж у стартавых 
матчах сезона “Дынама” паказ-
вала неверагодную сілу волі і 
жаданне змагацца да апошня-
га. Каманда магла 0:3 прайгра-
ваць, а ў выніку атрымлівала 
валявую перамогу. А тут – 
пяць паражэнняў запар!

“Траўмы хакеістаў, 
праблемы з абаронай”, – 
апраўдваюцца трэнеры.

Можа быць, і так. Але, як 
мне падаецца, тут іграе сваю 
ролю яшчэ і псіхалогія. Няма 
веры – няма перамогі. Гэтага, 
да слова, і настаўнік “Дынама” 
Крэйг Вудкрафт не адмаўляе. 
Маўляў, многія хакеісты 
прайграюць яшчэ да таго, як 
выйшлі на лёд. А пасля мат-
ча з “Куньлунем” выказаўся 
больш вобразна: “Напэўна, 

многія чыталі “Дзіўную 
гісторыю містара Хайда і 
доктара Джэкіла”. Пра чала-
века з двума супрацьлеглымі 
бакамі. Гэта тое, што мож-
на сказаць пра нашу гульню ў 
апошні час. Здаецца, заўсёды 
выходзім перамагаць, але на 
справе выглядаем зусім іначай. 
Тую частку, якая хоча вый-
граць, мы пастаянна вучым, 
трэніруем, удасканальваем. 
Але на лёдзе з’яўляецца і другая 
частка, якая робіць ад мат-
ча да матча адны і тыя ж 
памылкі. Вось вам і вынік. Нам 
перашкаджаюць перамагаць 
нявопытнасць, эгаізм і глуп-
ства”.

Калі гэта так, то з боку 
ігракоў зусім ужо эгаістычна 
выглядае невыразная гуль-
ня, у той час як балельшчыкі 
“Зубраў” – адны з самых 
удзячных у Кантынентальнай 
хакейнай лізе, а “Мінск-
Арэна” – самая наведвальная 
пляцоўка ў КХЛ. У сярэднім 
дамашнія матчы мінскага 
“Дынама” збіраюць пры-
кладна па 13 тысяч гледачоў. 
У параўнанні з тым жа 
“Куньлунем”, на дамашнія 
гульні якога ў Кітаі прыход-
зяць усяго па 500–700 чала-
век, запаўняльнасць лядовага 

палаца ў Мінску – космас! Але 
пры такім падыходзе да спра-
вы і сапраўдныя балельшчыкі 
могуць адвярнуцца. Тым 
больш што гэта ўжо адбыва-
ецца: наведвальнасць арэны 
імкліва зніжаецца. Напрыклад, 
на гульні з “Куньлунем” 
прысутнічала 11.867 гледачоў.

Відавочна, што “Дынама” 
зараз трапіла ў крызіс, 
выбірацца з якога трэ-
ба агульнымі намаганнямі. 
Трэнер шукае нейкія рашэнні, 
але ці будзе эфект – пакажа 
час (дарэчы, у апошнім матчы 
“Зубры” перамаглі хабараўскі 
“Амур” – 3:0).

Зрэшты, балельшчыкі 
ўжо прызвычаіліся: “Зубры” 
нармальна стартуюць, 
але потым сілы чамусьці 
пакідаюць каманду, і яна 
бясслаўна завяршае сезон. 
Сёлета ў “Дынама” ёсць усе 
магчымасці абвергнуць 
гэта. Прасіў жа Аляксандр 
Лукашэнка летам гэтага года 
старшыню назіральнага 
савета ХК “Дынама-Мінск” 
Ігара Шуневіча, які да таго ж 
міністр унутраных спраў, каб у 
гэтым сезоне каманда “зноў не 
зняславілася перад беларускім 
народам”.

Алесь СІВЫ.
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ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Восеньскі накцюрн
Выбітныя кампазітары – на беларускай зямлі

КРЫЖАВАНКА

Па гарызанталі: 3.13-я … 
“Бабій ЯР” – буйны музычны 
твор вядомага кампазітара 
Дзмітрыя Шастаковіча, з якім 
ён прыязджаў у Мінск у 1963 
годзе. Прадзед кампазітара 
шляхціц Пётр Шастаковіч 
нарадзіўся на Мядзельшчыне, у 
в.Шэметава, а дзед Баляслаў за 
ўдзел у паўстанні 1863–1964 гг. 
быў сасланы ў Сібір. 9.Пробны 
выраб. 10.“… музыкі – кранаць 
сэрцы” (І.Бах). 11.Асноўны 
матыў, які паўтараецца на 
працягу ўсяго музычнага 
твору. 12. … – справе вянец 
(прык.). 15.Плаўны танец. 
16.“Чым горшы … у спявачкі, 
тым меней на ёй адзення” 
(Т.Лявіцкая). 18.Мужчынскае 
імя. 19.Беларуская багіня 
прыгажосці, апякунка шлюбу. 
20.Крык сабакам пры цкаванні 
звера. 21.Невялікі пакаёвы 
сабака. 24.“Іграй, дудка, пай-
ду ў …,//Люблю дзевак,каб іх 
пранцы” (прыпеўка). 25.Песні. 
28.Запал, моцнае захаплен-

не. 32.Мадэст … – вядомы 
рускі кампазітар, продкі якога 
паходзілі з беларускай зямлі. 
34.“Страшны …” – опера выдат-
нага беларускага кампазітара, 
дырыжора Станіслава 
Манюшкі, які нарадзіўся на 
Міншчыне. 35.Паэт, пясняр. 
36.“Даставай, даставай, даста-
вай, Язэп, … !//Вечар сцеле 
туманы” – з песні “Даставай, 
Язэп, …” (сл.Л.Пранчака, муз.
Зм.Еўтуховіча).

Па вертыкалі: 1.“… – 
паэзія паветра” (Ж.Поль). 
2.“… Кіхот” – балет сусвет-
на вядомага амерыканскага 
кампазітара М.Набокава, які 
нарадзіўся ў в.Любча, што 
на Навагрудчыне. 3.Хто люд-
зей весяліць, за таго ўвесь … 
стаіць (прык.). 4.Адметны знак 
на чым-небудзь. 5.Гарадскі 
пасёлак, чыгуначная станцыя ў 
Шумілінскім раёне. 6.Суканыя 
каляровыя ніткі для вязан-
ня. 7.Адзін з асноўных 
элементаў стылю хіп-хоп 

музыкі. 8.Артыст, выканаўца 
сольнай партыі. 13.Невялікі 
фартэп’янны твор лірычнага 
зместу. 14.“…, цымбалкі, 
цымбалікі звонкія!//Жывая 
душа беларускай зямлі” – з 
верша Н.Гілевіча “Беларускія 
цымбалы”. 16.Страва ў выгляд-
зе клёцак. 17.“Руслан і …” – 
опера рускага кампазітара 
М.Глінкі, карані роду яко-
га на беларускай зямлі. 
22.Евангелічна-баптысцкая 
секта. 23.“І вось смычок цалуе 
ціха …,//Як быццам пра-
ганяе сон апошні” – з вер-
ша Г.Бураўкіна “Скрыпка”. 
26.Адтуліна ў сцяне для дзвя-
рэй, акна. 27.Тое, што і выгіб. 
29.Музычны твор, заснаваны 
на паўтарэнні адной музыч-
най тэмы некалькімі галасамі. 
30.Скачок у вышыню. 31.“… 
перад Раством” – опера руска-
га кампазітара М.Рымскага-
Корсакава, продкі якога былі 
ўраджэнцамі Беларусі (Літвы); 
адзін з іх – генерал-маёр Іван 

Рымскі-Корсакаў – валодаў 
сядзібай у в.Благава, што ў 
Чавускім раёне. 33.“… Эдып” 
– опера-араторыя вядомага 

амерыканскага кампазітара 
І.Стравінскага, бацька яко-
га, Фёдар, ураджэнец былога 
Рэчыцкага павета.
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АДКАЗЫ НА КРЫЖАВАНКУ
Па гарызанталі: 3.Сімфонія. 9.Узор. 10.Мэта. 11.лейтматыў. 12.канец. 

15.Вальс. 16.Голас. 18.акім. 19.лада. 20.Цюга. 21.шпіц. 24.Танцы. 25.Спевы. 
28.азарт. 32.Мусаргскі. 34.Двор. 35.Баян. 36.Гармонік.

Па вертыкалі: 1.Музыка. 2.Дон. 3.Свет. 4.Метка. 5.Обаль. 6.Ірыс. 7.Рэп. 
8.Саліст. 13.накцюрн. 14.Цымбалы. 16.Галушка. 17.людміла. 22.штунда. 23.
Струны. 26.праём. 27.Выгін. 29.Фуга. 30.Скок. 31.ноч. 33.Цар.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ. 
г.Дзяржынск.

УСМІХНІЦЕСЯ...
***

Прыходзіць муж з пра-
цы вельмі вясёлы. Садзіцца 
вячэраць і ўвесь час 
усміхаецца. Жонка пытаец-
ца:

– Ты чаго такі задаволе-
ны?

– З працы звольнілі.
– Што ж тут вясёлага?!
– Дык астатніх пасадзілі...

***
– Як у вашай сям’і адзна-

чаюцца дні нараджэння?
– Вельмі проста. Дзень 

нараджэння жонкі – у 
рэстаране, мой – чырвоным 
алоўкам у календары.

***
Жонка:
– Дарагі, давай купім 

машыну, я навучуся 
кіраваць, паедзем у пада-
рожжа, свет пабачым…

Муж:
– Той ці гэты?

***
Культурны чалавек ніколі 

не скажа госцю: «Колькі ўжо 
можна сядзець! Я стаміўся, 
сыходзьце нарэшце!» Ён 
скажа: «У мяне яшчэ сям-
наццаць альбомаў сямейных 
фатаграфій, зараз я дастану 
іх з антрэсоляў...»

***
Сімпатыя – гэта калі 

падабаецца знешнасць. 
Закаханасць – гэта калі пада-
баюцца знешнасць і харак-
тар. Каханне – гэта калі «не 
разумею, што я ў ім знайш-
ла!!!».

антон кУшнИР: 
«Старший сын 
уже пробует 

себя в хоккее»
Олимпийский чемпион зимней 

Олимпиады в Сочи фристайлист 
Антон КУШНИР рассказал  
о спорте, травмах и семье.

– Главное – провести 
сезон без травм, от которых 
устал, – цитирует спортсме-
на sportspanorama.by. – Я не 
знаю, выдержит ли зимние 
нагрузки колено. В прошлом 
году я не стал его опериро-
вать. И в каком оно сейчас 
состоянии, трудно сказать. 
Там уже столько рубцов, что 
МРТ и КТ до конца ситуа-
цию не проясняют.

– На домашнем турни-
ре вас было трудно узнать 
из-за бороды. Это новый 
имидж?

– Нет, просто в 
Меттменштеттене решил 
дать возможность коже отдо-
хнуть. А дома потом жалко 
было сбривать бороду. Но 
на восстановительном сборе 
в Израиле расстался с нею. 
Поскольку там мы практи-
чески не тренировались, а 
в основном плавали и заго-
рали, набирались сил перед 
выходом на снег. Я брал с 
собой сына Платона, с кото-
рым отлично отдохнули. А 

девчонок с учетом того, что 
младшенькой Марианне еще 
только пять месяцев, остав-
ляли дома на хозяйстве. Я 
подумывал о том, чтобы, 
пользуясь случаем, сделать 
в Израиле диагностику спи-
ны и коленей. Но реши-
ли пойти по проторенному 
Лешей Гришиным и Димой 
Дащинским пути – обследо-
ваться в известной немец-
кой клинике в Кёльне. Это 
важно сделать перед гряду-
щей зимой, чтобы в олим-
пийском сезоне ни на что не 
отвлекаться. Сейчас как раз и 
собираюсь в поездку.

– Магис трат у ру 
Университета физкультуры 
закончили?

– Да. И поступил на 
юридический факультет 
Академии управления при 
президенте, уже на вто-
рой курс перешел. Учиться, 
конечно, нелегко, порой при-
ходится заставлять себя. Но 
интересно… Мне кажется, 
юристы в спорте сегодня 

востребованы. Почему бы в 
этой сфере себя не попро-
бовать?

– Подаренную юрием 
Чижом квартиру в 
Троицком предместье дове-
ли до ума?

– Признаться, не очень 
жалую подобные вопросы. 
Но коль это так интересно… 
Ремонт почти закончен, оста-
лись небольшие недоделки. У 
нас есть крыша над головой, 
поэтому особо не спешим.

– После Игр в Сочи у 
вас родились еще две дочки: 
в 2014-м – Вера, нынче – 
Марианна. В связи с этим 
совмещать тренировки и 
домашние хлопоты стало 
сложнее?

– Забот действительно 
прибавилось. Но они для 
меня – в радость. А работа 
независимо от того, большая 
у тебя семья или малень-
кая, есть работа. К ней, если 
хочешь чего-то добиться, 
должен относиться со всей 
серьезностью. Супруга меня 

в этом полностью поддержи-
вает, за что я ей безмерно бла-
годарен. Со своей стороны я, 
конечно, стараюсь Наталье 
помогать. Мне нравится воз-
иться с детьми. Это позволя-
ет отвлечься от тренировок. 
Марианна у нас, слава Богу, 
спокойная, по ночам дает 
поспать. Наверное, и сами 
мы изменились, к появлению 
третьего ребенка многому 
научились. Очень приятно 
возвращаться домой, где тебя 
так ждут!

– Платон еще ничем не 
занимается?

– Ему весной только пять 
лет исполнится. Но он очень 
подвижный. Поэтому ино-
гда водим его на теннис и 
не так давно записали в сек-
цию хоккея, где он учится 
кататься на коньках. С клюш-
кой они еще, конечно, не 
работают. По крайней мере 
пока Антон с удовольствием 
бежит на тренировки. Ему и 
кататься нравится, и с деть-
ми общаться…

ПА-ЗА ГУЛьНёй

Містар Хайд  
і доктар Джэкіл

Гульня хакейнага мінскага “Дынама”  
ў апошні час выклікае супярэчлівыя пачуцці.

МАЗАІКА
Без шанцаў?

Пакуль зборная Беларусі па 
футболе займае перадапошні 
радок у сваёй групе.

Як вядома, у мінулыя 
выхадныя беларуская каманда 
правяла ў Балгарыі адборачны 
матч да чэмпіянату свету-2018 і 
прайграла гаспадарам поля – 0:1.

У групе А пасля чаты-
рох тураў становішча каманд 
выглядае так: Францыя – 10 
ачкоў, Галандыя – 7, Швецыя – 
7, Балгарыя – 6, Беларусь – 2, 
Люксембург – 1 ачко.

Наступны тур адбудзецца аж 
25 сакавіка 2017 года. Зборная 
Беларусі будзе сустракацца са 
шведамі.

Хто трэніруе 
Домрачаву?

Беларуская біятланістка 
будзе рыхтавацца да 
зімовай Алімпіяды-2018 пад 
кіраўніцтвам нарвежскага 
трэнера Рогера Грубена.

Як паведамляюць расійскія 
СМІ, спартсменка заявіла, 
што вельмі паважае гэтага 
спецыяліста і ведае, што ён 
мае багаты досвед падрыхтоўкі 
біятланістак, якія нядаўна 
перажылі роды.

Нагадаем, 1 кастрычніка 
Дар’я Домрачава нарадзіла дачку, 
але ўжо пачала трэніравацца ў 
Нарвегіі.

Футбол –  
не жаночая справа?

Дырэктар футбольнага клу-
ба “Шахцёр” юрый Вяргейчык 
распавёў, чаму жанчыны не 
павінны гуляць у футбол.

“Прызначэнне жанчын – 
нараджаць дзяцей, – заявіў ён. – 
А якім відам спорту займаешся, 
так структура арганізму і 
фарміруецца. Таму я не хацеў 
бы, каб нашы жанчыны былі, 
прабачце, з крывымі нагамі, 
сінякамі і падбітым вокам. Я 
хацеў бы, каб яны ў нас былі 
прыгожыя, фігурныя, з веданнем 
моў, умелі танцаваць. 


